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Slovo na úvod
Vážení a milí přátelé,
dostáváte do rukou podzimní Zpravodaj, který je jako vždy plný informací a zpráv o událostech ze 

života obrnářů v době, ve které se v podstatě od jara nic z našich plánů neuskutečnilo. Stejně jako celou 
společnost nás provázejí a ještě čekají dost nestabilní měsíce, snažíme se být připraveni na řadu alternativ. 

I Asociace polio, která v průběhu posledních pěti let prochází renesancí, se potýká s různými zvraty 
a my zjišťujeme, s překvapením, že žádná vývojová fáze se nedá přeskočit. Mění se vztahy, zmizela po-
čáteční solidarita a nadšení. Posuďte sami – proběhly volby výboru pro příští období, ještě toto období 
nenastalo, a opět skládáme tým, z výboru odcházejí Mgr. Mária Mruzková, MUDr. Marta Langmeiero-
vá, CSc. a Emil Chadima. Tak v tomto čísle najdete vyhlášené doplňující volby. Jsme v očekávání získání 
financí v grantových řízeních na rok 2021, připraveny jsou rekondice, podzimní setkání na Festivalu, ale 
nevíme, jestli se akcí dočkáme. Uvažujeme o uskutečnění konference v Janských Lázních a neumíme si 
představit, jak proběhne.

Je to pro nás dost nekomfortní období, ve kterém se těžko orientujeme, a padá na nás strach. Ale 
pořád jsme tady. Nebyl to rok bezpracného posedávání a hašteření. Byl čas na povídání si na dálku. 
Telefonovali jsme si, mluvili o sobě, svých pocitech, vyprávěli si příběhy. Dobře Karle zvládáš péči o sebe. 
Jsem ráda, Zdenko, že v domově nemáte nákazu. Maruško, určitě se uleví!

PhDr. Marcela Stránská, předsedkyně AP

O čem jednal výbor Asociace polio
20. 6. 2020 prostřednictvím Skype 
a e-mailové korespondence

 ▶ M . Stránská informovala o  jednání s  Minister-
stvem kultury ohledně využití letošních dotací .

 ▶ E . Chadima informoval o jednání v Janských 
Lázních – s  novým provozovatelem Sola 
Fide o  příštích rekondicích, s  primářkou 
MUDr .  l . Uiberlayovou a  s  dalšími členy ve-
dení lázní o současných podmínkách lázeň-
ských pobytů a o další spolupráci .

 ▶ J . Šebestová upozornila na  chybu ve  Zpra-
vodaji v informaci o přehledu hospodaření 
za  rok 2019 a  nutnosti zveřejnění opravy 
v příštím čísle .

 ▶ H . Opravilová informovala o zajištění ubyto-
vání pro účastníky z řad členů AP na konfe-
renci Cerebrocon .

 ▶ M . Mruzková – aktualizace webu AP, příprava 
brožury 30 let AP . Upozornila na potřebu opra-
vy cedule u polioviru před Lázeňským domem .

 ▶ M . Langmeierová – Lázně Ostrožská Nová 
Ves mají pouze dva bezbariérové pokoje 
pro vozíčkáře . 

11. 9. 2020 Centrum AP Na Skalce, Praha
1. Aktuality 
M . Stránská: 

 ▶ Na  shromáždění v  Janských Lázních začát-
kem července byl předán řediteli SLL Mgr .   
M . Voženílkovi, za přítomnosti zástupců lázní 

a obrnářů, dar AP – šest stojanů na hole, kte-
ré vymyslel a vyrobil náš člen, Ing . P . Vobořil . 

 ▶ Informace o  přípravách 5 . mezioborové kon-
ference CEREBROCON v  Janských Lázních za   
účasti zástupců vedení lázní a  členů výboru 
AP . Koncem srpna zastavily SLL přípravu vzhle-
dem ke covi vývoji, konference se neuskuteční . 
Trvá příslib konání celé akce v roce 2021 .

 ▶ Vzhledem k  rozpracovanosti téma polio – 
návrh uspořádat jako náhradu k 24 . 10 . 2020 
v Praze (Světový den boje proti polio) pane-
lovou diskusní konferenci .

 ▶ Termíny podání žádostí o  dotace 2021 – 
Úřad vlády do 21 . 9 ., MK do 16 . 9 . 

 ▶ Vzhledem k  tomu, že během koronavirové 
krize vykrystalizovaly názory jednotlivých 
členů výboru na kompetence – navrhuje za-
řadit do programu schůze debatu . 

2. Debata
 ▶ Na téma kompetencí jednotlivých členů vý-

boru .
3. Kontrola Stanov AP

 ▶ Výbor zkontroloval Článek 11, bod 4, Článek 
12, bod 2, 3, 4 platných Stanov AP ohledně 
kompetencí . 

4. Dotace na rok 2021
 ▶ Během 9 . a  10 . měsíce budou podány žá-

dosti o dotace 2021 na Ministerstvo kultury, 
Ministerstvo zdravotnictví a Úřad vlády . 

 ▶ Výbor projednal navržené projekty . 
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5. Výsledky voleb pro období 2021 až 2025
 ▶ Do 31 . 8 . 2020 měli členové AP možnost vy-

jádřit se k navrhovaným kandidátům do vý-
boru AP . Výsledky voleb budou zveřejněny 
na webových stránkách . 

6. Jiné
 ▶ Výbor navrhl a schválil emeritními členy vý-

boru: J . Zimovou, V . Novotnou a V . Hesouno-
vou . Děkuje všem končícím členům výboru 
za jejich práci pro Asociaci polio, s pomocí 
a radami „starších“ počítá .

 ▶ Výbor vzal na vědomí výroční zprávu 2019 . 

7. 11. 2020 prostřednictvím Skype 
a e-mailové korespondence 
1. Aktuality

 ▶ M . Stránská přivítala účast nově zvolených 
členů výboru AP M . Haindla a později A . Vo-
bořilovou .

2. Příprava a vyhlášení doplňujících 
voleb pro období 2021 až 2025

 ▶ Na  členství ve  výboru pro funkční obdo-
bí 2021 až 2025 rezignovali M . Mruzková,  
M . Langmeierová a E . Chadima .

 ▶ Je třeba vyhlásit doplňující volby tak, aby 
byl výbor jedenáctičlenný . Výbor nominuje 
tři nové členy do  výboru pro další pětileté 
období . Per rollam se vyjádří každý z výbo-
ru do  11 . 11 ., poté bude zveřejněna výzva 

ve Zpravodaji k doplňujícím volbám . Členo-
vé AP by v termínu do 31 . 12 . vyjádřili svůj 
souhlas, respektive nesouhlas opět nega-
tivní volbou . K 4 . 1 . 2021 by mohl být znám 
výsledek, který by se zveřejnil na webu . 

 ▶ Navrženy jsou V . Hesounová, J . Zimová  
a L . Zušťáková .

3. Úprava Stanov AP
 ▶ M . Stránská: Na základě písemného vyjádře-

ní právničky A . Vobořilové (nová členka vý-
boru) bude provedena úprava Stanov v sou-
vislosti se vztahem k bankám .

4. Zpravodaj 3-4/2020 
 ▶ M . Mruzková zaslala e-mailem obsah připra-

vovaného Zpravodaje s  požadavky na  do-
dání několika článků . 

 ▶ Byl vypracován plán činnosti na rok 2021 .
 ▶ Bude zveřejněna nabídka Thomayerovy ne-

mocnice na klinické testování obrnářů, pou-
ze jako informace .

 ▶ Se Zpravodajem se bude expedovat Sbor-
ník .

5. Jiné
 ▶ Rekondice na  rok 2021 budou zveřejně-

ny ve  Zpravodaji . Přihlášky na  rekondiční 
pobyty Janské Lázně I ., II . bude přijímat  
H . Opravilová, než budou určeni vedoucí re-
kondičních pobytů .

Zapsala: J. Šebestová

Chyba ve Zpravodaji č. 1-2 2020
V  článku Hospodaření za  rok 2019 na  straně 12 – Kontrola bankovních účtů se objevily ne-

srovnalosti, za což se omlouváme . Byla zde editorem zkopírována čísla z minulého roku . Došlo 
k tomu, že u provozního účtu jsou uvedeny obraty z dotačního účtu a v dotačním účtu jsou částky  
z roku 2018 .

Správně má být (v korunách) k 1. 1. 2020 Příjmy Výdaje Zůstatek

č . ú . 80413349/0800 (provozní) 419 671,63 97 569,31 48 072,19 469 168,75

č . ú . 2113993458/2700 (dotační) 89 538,84 1 647 346,82 1 665 454,70 71 430,96

J. Šebestová

Sborník z konference míří k vám
Sborník přednášek z  odborné konference 

na téma: Postpoliomyelitický syndrom . Přenos-
ná dětská obrna a Zkušenosti obrnářů jsme vy-
dali nejenom pro potřeby odborné veřejnosti, 
ale i pro naše členy . Ti jej můžou, po přečtení, 
poskytnout svým ošetřujícím lékařům . 

V  minulém čísle Zpravodaje jsme vás in-
formovali, že jej budeme průběžně rozdávat 
na našich akcích a následně jej rozešleme těm, 
kterým nebyl doručen osobně . Termín byl v září, 
společně s brožurou 30 let Asociace polio . Pro-
tože se nepodařilo brožuru vydat do  tohoto 
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termínu, posíláme vám Sborník s  tímto číslem 
Zpravodaje . Brožura 30 let AP bude k dispozici 
v příštím roce . Připomínáme, že Sborník najde-

te i  na  webových stránkách AP v  sekci AKCE 
a FOTO – Konference SZÚ 2018 . 

(mm) 

Vyhlášení doplňujících voleb do výboru AP pro období 2021 – 2025
V  průběhu letošního roku proběhly volby 

členů do výboru Asociace polio a do kontrolní 
a revizní komise pro funkční období 2021 – 2025 .  
Zvoleni byli: 

 ▶ do  výboru Ludvika Bradová, prof .  Ing .  Mi-
chal Haindl, DrSc ., Emil Chadima, MUDr . Mar-
ta Langmeierová, CSc ., Mgr . Mária Mruzková, 
MUDr . Hana Opravilová, MUDr . E . Přibylová, 
PhDr .  Marcela Stránská, Bohumil Svoboda, 
Jaroslava Šebestová, JUDr . Alena Vobořilová . 

 ▶ do kontrolní a revizní komise Václav Tobiáš, 
Jana Zeminová, Bohumil Navrátil .
K 1 . 11 . 2020 rezignovali na členství ve zvole-

ném výboru Asociace polio pro funkční období 
2021 – 2025 MUDr . Marta Langmeierová, CSc ., 
Mgr . Mária Mruzková, Emil Chadima . Důvodem 
jejich odchodu jsou názorové rozdíly na vede-
ní a fungování výboru AP . 

V  souvislosti s  nutností doplnit plný počet 
jedenáctí členů výboru AP nominuje výbor pro 
volební období 2021 – 2025 v doplňujících vol-
bách na uvolněná místa tyto kandidátky:

 ▶ Věra Hesounová, osvědčila se v předchozím 
volebním období v revizní komisi, v součas-
ném volebním období spolupracovala při 
organizaci akcí výboru, Praha;

 ▶ Jana Zimová, v několika volebních obdobích 
místopředsedkyně AP, s  klíčovou pozicí do-

hledu nad získáváním státních dotací, Praha;
 ▶ PhDr .  Libuše Zušťáková, v  předchozích vo-

lebních obdobích šéfredaktorka, nyní člen-
ka redakční rady Zpravodaje AP, s laskavou 
péčí o  kulturu, dlouholetá zapisovatelka 
schůzí výboru, Praha;

Vyzýváme vás k hlasování,  
a to negativní formou. Kdo nesouhlasí 

s některou z navržených kandidátek,  
pošle své hlasování, tj. odmítavé 

stanovisko, elektronicky  
či korespondenčně na adresu předsedy 

volební komise Ing. Petra Veleby, 
Petýrkova 1952, 148 00 Praha 11,  

případně na jeho mail:  
petrveleba@volny.cz.  

Nebude-li hlasovací lístek u předsedy 
volební komise připomínkován,  

souhlasíte s kandidátkou tak,  
jak je předložena. 

Negativní vyjádření je nutné doručit do   
31. 12. 2020 . O  výsledku voleb vás budeme 
informovat na webových stránkách a v jarním 
Zpravodaji 1-2/2021 . 

PhDr. Marcela Stránská, předsedkyně AP

Platba členských příspěvků na rok 2021
Dle Stanov AP je povinností každého člena 

řádně platit členské příspěvky . Výše členského 
příspěvku na rok činí 150 Kč . Kdo ještě nezaplatil 
letošní členský příspěvek, ať tak učiní nejpozději 
do konce roku 2020 . Členský příspěvek na rok 
2021 začněte platit až od 1. ledna 2021 . 

Zaplatit můžete převodem na účet v bance 
nebo přiloženou složenkou . 

Nezapomeňte do  variabilního symbolu 
uvést vaše číslo člena Asociace polio . Číslo 
účtu: 80413349/0800 . 

Manželé, členové AP, použijí k  úhradě jed-
nu složenku: do variabilního symbolu uvedou 
členské číslo jednoho z manželů a do specific-
kého symbolu členské číslo druhého z manželů . 

Členské číslo průkazu člena AP je uvedeno 
na obálce, ve které máte Zpravodaj . Pokud už 
obálku nemáte, můžete si členské číslo zjistit 
u tajemnice na tel . č . 728 119 174 nebo e-mailem:  
asociacepolio@seznam .cz .
Upozornění tajemnice 

 ▶ Aby se mohla vaše platba přiřadit k vašemu 
členství, musíte řádně vyplnit variabilní 
a specifický symbol na složence tak, jak je 
uvedeno výše . 

 ▶ Kdo nezaplatí členské příspěvky, bude vyřa-
zen z evidence na zasílání informací a Zpra-
vodaje AP . 

 ▶ Nezbytně hlaste veškeré změny bydliště 
anebo doručovacích adres a taktéž úmrtí .
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Opět apelujeme na všechny členy Asociace polio, aby řádně platili členské příspěvky.
Uvítáme i vyšší částku než 150 Kč jako dobrovolný příspěvek na akce Asociace polio.

Sekretariát Asociace polio 
Jaroslava Šebestová,  
místopředsedkyně, tajemnice, hospodářka/účetnictví 
Jabloňová 2891/2, 106 00 Praha 10, 
mobil: 728 119 174, e-mail: asociacepolio@seznam .cz 
Bankovní spojení: Česká spořitelna, a .s ., Praha 4, 
Číslo účtu: 80413349/0800,  
IČ: 00570656, DIČ: CZ00570656, Internet: www.polio.cz

Plán činnosti na rok 2021
Datum Hod. Co a kde

16 . 1 . 10 .00 Výbor Asociace polio – Centrum AP, Na Skalce 1  
s vystoupením divadelního souboru Verva

6 . 3 . 10 .00 Výbor Asociace polio – Centrum AP, Na Skalce 1 
10 . 4 . 10 .00 Výbor Asociace polio – Centrum AP, Na Skalce 1 
2 .–8 . 5 . 10 .00 Rekondiční pobyt – Františkovy Lázně 
květen Redakce časopisu Zpravodaj AP č. 1-2 2021
15 .–29 . 5 . Rekondiční pobyt – Sola Fide, Janské Lázně I 
22 . 5 . 10 .00 Veřejná schůze výboru Asociace polio – Sola Fide, Janské Lázně I
5 . 6 . Účast na Zahájení lázeňské sezony Janské Lázně 
7 .–13 . 6 . Rekondiční pobyt – Mariánské Lázně
19 . 6 . Výbor Asociace polio – Centrum AP, Na Skalce 1 
červen Zasedání Valného shromáždění EPU – Praha 
červen Distribuce časopisu Zpravodaj AP č. 1-2 2021

červen až říjen Výstavy V. Vondrejse – Galerie na plotě, v Galerii ÚNZ u Prahy  
a v Galerii v Těchobuzi

29 . 6 . 13 .00 Setkání obrnářů – Ostrava
srpen až říjen Dotace 2022
18 .–26 . 9 . Rekondiční pobyt – Sola Fide, Janské Lázně II

24 . 9 . 10 .00 Výbor Asociace polio, příprava shromáždění 
členů AP – Sola Fide, Janské Lázně

24 .–26 . 9 . Kulturně společenský festival „Obrnáři obrnářům a o obrnářích  
2021“ – Janské Lázně

25 . 9 . 10 .00 Shromáždění členů AP – Malý sál Janského Dvora 
16 . 10 . 10 .00 Výbor Asociace polio – Centrum AP, Na Skalce 1 
listopad Redakce časopisu Zpravodaj AP č. 3-4 2021
13 . 11 . 10 .00 Výbor Asociace polio – Centrum AP, Na Skalce 1
prosinec Distribuce časopisu Zpravodaj AP č. 3-4 2021

11 . 12 . 

10 .00 

11 .30

Veřejná schůze výboru a členů Asociace 
polio – Centrum AP, Na Skalce 1
slavnostní předvánoční setkání členů AP s kulturním 
programem a ukázkou prací členů AP
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14 . 12 . 13 .00 Setkání obrnářů – Ostrava

středy 18 .20 Rehabilitační plavání Ostrava – Městská nemocnice Fifejdy 

průběžně Přednášky o polio, PPS a životě obrnářů

průběžně Výtvarné akce, návštěvy kulturních akcí

průběžně Zkoušky divadelního souboru Verva – Centrum AP, Na Skalce 1 
(dle potřeby a v rámci akce „Obrnáři obrnářům a o obrnářích“ 2021)

průběžně Výstavy fotografií a obrazů členů AP v kulturním Centru AP, 
Na Skalce 1 a v rámci akce „Obrnáři obrnářům a o obrnářích“ 2021

Rekondice pro rok 2021
Ministerstvo zdravotnictví ČR stanovuje 

v  rámci dotačního programu Vyrovnávání 
příležitostí pro občany se zdravotním po-
stižením pro poskytnutí dotace 2021 tyto 
podmínky pro Podporu tuzemských reha-
bilitačních a edukačních pobytů:

 ▶ prostředky státního rozpočtu nepřekročí 70 % 
celkových rozpočtových nákladů projektu

 ▶ chronické onemocnění je nutno doložit po-
tvrzením lékaře

 ▶ doprovod pro ZTP/P – má nárok na příspě-
vek na rekondici a to v počtu, který určí or-
ganizátor .

Asociace polio k podmínkám dodává:
 ▶ za rekondice se platí plná cena; po přidělení 

dotace Ministerstva zdravotnictví se účast-
níkům alikvótní částka peněz vrátí

 ▶ předběžně přihlášeným bude zaslána Zá-
vazná přihláška, složenka na zaplacení účast- 

nického poplatku a  podrobné informace 
o rekondici 

 ▶ je nutné dodržovat termíny předběžných při-
hlášek uvedených u jednotlivých rekondicí 

 ▶ Janské Lázně: samostatné ubytování na po-
koji lze poskytnout jenom s úhradou nákla-
dů s tím spojených 

 ▶ je nutné mít zaplacené členské příspěvky 
na rok 2021

V předběžné přihlášce uveďte:
 ▶ jméno a příjmení, datum narození
 ▶ adresu, telefon, případně e-mail
 ▶ držitel průkazu ZTP nebo ZTP/P
 ▶ stručně postižení – vozíčkář, potřeba pomo-

ci do  bazénu, doprovod (jméno, příjmení  
a rodinný vztah)

 ▶ případné přání, s kým chcete být ubytováni .
Vybírejte z nabídky a dle pokynů zašlete před-
běžnou přihlášku .

1. Františkovy Lázně – vedením pověřena Jitka Páníková 

Termín 2 . až 8 . května 2021 (6 dnů)

Místo Hotel Praha (bezbariérový)

Doprava 
autem: parkování u hotelu (100 Kč/den), vlakem: Pendolíno Ostrava –  
Františkovy Lázně, autobusem: Student Agency přes Cheb – oboje  
nádraží 5 minut od hotelu 

Ubytování dvoulůžkové a jednolůžkové pokoje se sociálním zařízením, k dispozici  
jsou 4 pokoje pro vozíčkáře, TV, WiFi, lednice, některé pokoje s balkonem

Stravování polopenze, snídaňový bufet, večeře výběrem z 3 chodů

Rehabilitace 6× lázeňská procedura, volný vstup do bazénu s vířivkami 
a saunou, župan k zapůjčení zdarma, minerální pramen v hotelu

Cena cca 8 063 Kč osoba ve dvoulůžkovém pokoji,  
8 936 Kč jednolůžkový pokoj

Předběžné přihlášky zašlete do 15. února 2021 písemně – Jitka Páníková, Kolmá 7,  
312 18 Plzeň, e-mailem: jitkapanik@sezam .cz, mobil: 728 990 950 
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2. Janské Lázně I. – přihlášky shromažďuje MUDr . Hana Opravilová
Termín 15 . až 29 . května 2021 (14 dnů, možnost i jednotýdenní účasti)
Místo Penzion Sola Fide (bezbariérový)
Doprava po vlastní ose

Ubytování 

dvoulůžkové a třílůžkové pokoje, 6 pokojů vhodných pro vozíčkáře
Samostatné ubytování na 2lůžkovém pokoji lze poskytnout 
(v omezené míře) jen s úhradou nákladů s tím spojených, které se 
budou platit hotově na místě vedoucímu penziónu . Netýká se 3 . patra .

Stravování plná penze

Rehabilitace v Sola Fide – 4× masáž a denně skupinová cvičení . Denně plavání  
dle možností v bezbariérovém bazénu SLL NOVBA

Cena za 14 dnů cca 14 200 Kč, za 7 dnů 7 100 Kč

Předběžné přihlášky
zašlete do 28. února 2021 písemně – MUDr . Hana Opravilová, 
Smetáčkova 4, 158 00 Praha 5 ., e-mailem: h .opravilova@seznam .cz
tel .: 233 321 388, mobil: 705 302 343 

3. Mariánské Lázně – vedením pověřena Ludvika Bradová
Termín 7 . až 13 . června 2021 (6 dnů)
Místo Hotel Krakonoš (bezbariérový s výtahem)

Doprava 
po vlastní ose, vlakem nebo autobusem do Mariánských Lázní, z nádraží  
jede městský autobus, který staví kousek od hotelu, nebo lze k hotelu  
použít kabinovou lanovku

Ubytování 
dvoulůžkové pokoje s plným příslušenstvím a televizí, internet, 
chladnička, vysoušeč vlasů . V přízemí dva bezbariérové pokoje . 
Příplatek za jednolůžkový pokoj 350 Kč/noc, domácí mazlíčci 275 Kč/den

Stravování polopenze, snídaně formou bufetu, večeře výběr ze tří chodů

Rehabilitace 

lékařská prohlídka, 5× procedura dle předpisu lékaře (např . klasická částečná 
masáž + rašelinový zábal, perličková koupel, parafinový zábal rukou, solná  
jeskyně), v odpoledních hodinách volný vstup do bazénu (schůdky), beseda  
se zdravotní tematikou . (Dle možnosti rehabilitační cvičení .)

Cena cca 7 200 Kč osoba ve dvoulůžkovém pokoji, 9 000 Kč jednolůžkový pokoj
Parkování 100 Kč/den, pro držitele ZTP a ZTP/P zdarma

Předběžné přihlášky
zašlete do 12. března 2021 písemně – Ludvika Bradová,  
Kosmonautů 2289, 440 01 Louny, e-mailem: lubradova@seznam .cz
tel .: 474 552 498, mobil: 723 138 611 

4. Janské Lázně II. – přihlášky shromažďuje MUDr . Hana Opravilová
Termín 18 . až 26 . září 2021 (8 dnů)
Místo Penzion Sola Fide (bezbariérový)
Doprava po vlastní ose

Ubytování 

dvoulůžkové a třílůžkové pokoje, 6 pokojů vhodných pro vozíčkáře
Samostatné ubytování na 2lůžkovém pokoji lze poskytnout 
(v omezené míře) jen s úhradou nákladů s tím spojených, které se 
budou platit hotově na místě vedoucímu penziónu . Netýká se 3 . patra .

Stravování plná penze

Rehabilitace v Sola Fide – 2× masáž a denně skupinová cvičení . Denně plavání  
dle možností v bezbariérovém bazénu SLL NOVBA 

Cena cca 7 800 Kč

Předběžné přihlášky 
zašlete do 31. května 2021 písemně – MUDr . Hana Opravilová, 
Smetáčkova 4, 158 00 Praha 5 ., e-mailem: h .opravilova@seznam .cz
tel .: 233 321 388, mobil: 705 302 343 
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Výzva na klinické testování obrnářů 
VÝZKUM A KLINICKÉ HODNOCENÍ 

PŘÍPRAVKU FLEBOGAMMA DIF PŘI LÉČBĚ 
POSTPOLIOMYELITICKÉHO SYNDROMU 

Klinické hodnocení zaměřené na léčbu postpoliomyelitického syndromu intravenózními  
imunoglobuliny 

Klinicko-farmakologická jednotka Thomaye- 
rovy nemocnice hledá pacienty, kteří mají zá-
jem o  účast v  mezinárodním klinickém hod-
nocení (studie FORCE) zaměřeném na  léčbu 
postpoliomyelitického syndromu (PPS) intra-
venózními imunoglobuliny (Flebogamma DIF) . 

Studie probíhá v USA, Kanadě a Evropě . 
V  současné době neexistuje žádná léčba 

PPS . Fyzikální terapie nebo rehabilitace jsou 
běžně používané léčby a  k  dispozici jsou ně-
které léky, které mohou být užívány ke  sníže-
ní únavy a  příznaků bolesti . Nicméně žádné 
z těchto léčiv nebylo schváleno jako specializo-
vaná léčba PPS . 

Na základě základních vědeckých poznatků 
o  roli zánětlivých procesů při vzniku a  vývoji 
postpoliomyelitického syndromu a  rovněž 
na základě pozitivních výsledků z jiných klinic-
kých hodnocení, zjistí studie FORCE, zda po-
dávání infuze imunoglobulinů jednou za  mě-
síc po dobu 12 měsíců, vždy ve dvou po sobě 
jdoucích dnech, má pozitivní účinek na  svalo-
vou sílu, bolest a únavu . Celková doba klinické-
ho hodnocení je 18 měsíců, včetně 52 týdnů in-
fuzní léčby a 24-týdenního období následného 
sledování (kontaktování telefonáty a návštěvy 
na pracovišti klinického hodnocení) . 

V Praze bude probíhat podávání infuzí a do-
provodná vyšetření (neurologické vyšetření, 
různé svalové testy a  vyšetření krve) na  Kli-
nicko-farmakologické jednotce Thomayerovy 
nemocnice, kde také pacienti mezi oběma dny 
s podáváním infuze stráví noc . 

Mezi účastníky klinického hodnocení mo-
hou být zařazeni pacienti s  postpoliomyelitic-
kým syndromem ve věku do 75 let, kteří jsou 
schopni ujít za  2 minuty alespoň 50 metrů, 

v  případě potřeby s  pomocí chodítka, a  kteří 
nemají závažná přidružená onemocnění . 

V případě vašeho zájmu kontaktujte prosím:  
MUDr . Jiří Škopek, PhD ., tel .: 261 082 567 nebo 
776 710 825, e-mail: jiri .skopek1@ftn .cz
Komentář Asociace polio 

Poradna polio Kliniky rehabilitačního lékař-
ství VFN a 1 . LF UK v Praze informovala Asocia- 
ci polio, že Klinicko-farmakologická jednotka 
Thomayerovy nemocnice v  Praze zahajuje kli-
nické hodnocení ve fázi 3 vývoje imunoglobu-
linu FLEBOGAMMA . Z podrobnějších informací:

Byl zvolen přístup poměrně dlouhotrvající 
léčby (12 měsíců) s  opakovanými měsíčními 
aplikacemi léčiva, poté pacient zůstává ve sle-
dování dalších 6 měsíců bez aplikací . 

Pro účastníky klinického hodnocení je za-
jištěn nocleh v blízkém hotelu Emmy****, kde 
může mezi jednotlivými dny aplikace léčiva 
strávit noc . Zajištěno stravování, příp . bude 
poskytnuta kompenzace stravného . Cestovné 
bude refundováno dle reálných nákladů (+ par-
kovné, poplatky za veřejnou dopravu), včetně 
možnosti použít osobní vůz (kilometrovné) .

Před začátkem studijních vyšetření či aktivit je 
detailně diskutována účast v klinickém hodnoce-
ní; dokument „Informace pro subjekty, Informo-
vaný souhlas“, schválený státním ústavem pro 
kontrolu léčiv (SÚKL) a  etickou komisí, je nedíl-
nou součástí tohoto vstupního setkání . Účastní-
kovi je poskytnuta zpráva pro ošetřujícího lékaře . 

Z  podstaty onemocnění nelze očekávat 
plné vyléčení PPS, předpokládá se zlepšení 
svalových funkcí fyzických schopností, které 
jsou objektivně sledovány v průběhu studie 
a jsou jedním z objektivních výstupů studie. 

M. Stránská

Letošní polio – výročí 
Dětská přenosná obrna, poliomyelitis ante-

rior acuta, stále poutá pozornost nejen zdra-
votníků a  postižených, ale také široké veřej-
nosti . Je tomu tak hlavně proto, že stále marně 

čekáme na odstranění tohoto postrachu rodičů 
z naší modré planety očkováním . Navíc je tento 
rok plný kulatých výročí týkajících se poliomye- 
litidy a  polioviru, který nemoc vyvolává . Oče-
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kávalo se sice, že pandemie covid 19 trochu 
vytlačí poliovirus z centra zájmu, což se do jis-
té míry stalo, ale kolize pandemie s globálním 
odstraňováním dětské obrny zase znovu při-
pomněla problémy, které tuto celosvětovou 
hromadnou očkovací akci provázejí . Uběhlo 
už mnohem více času, než se původně pro do-
končení akce plánovalo .
1. výročí

Před 180 lety bylo vymezeno lékařem Jaco-
bem von Heine nové infekční onemocnění, je-
hož epidemie se staly v posledních stoletích to-
hoto tisíciletí celosvětovým postrachem . Toto 
postižení pohybového ústrojí bylo opatřeno 
jménem a  základním rozlišovacím popisem, 
což lze považovat za jakési zrození nemoci pro 
účely zdravotnictví . Obrna byla však zazname-
nána patrně již mnohem dříve, neboť postiže-
ný pravděpodobně touto chorobou byl zobra-
zen již na starověké egyptské stéle asi 1400 let 
př .n .l . Na  epidemický charakter nemoci jako 
první upozornil Karl Oskar Medina (1891) . Proto 
byl v  minulosti pro tuto obrnu používán ná-
zev Haine-Medinova nemoc . Velkou zásluhou 
obou zmíněných lékařů bylo také to, že inspi-
rovali svými poznatky a úvahami o infekčnosti 
obrny, hledání původce tohoto onemocnění, 
kterého zatím neznali . Karl Landsteiner a Erwin 
Popper (1908) jako první vyizolovali poliovirus 
a  sir Macfarlan Burnet a  Jean Macnamarová 
(1931) objevili jeho tři antigenní typy (VP-1, 2 
a  3) . Molekulárně biologické popisy struktury 
viru, jeho reprodukce na buněčné úrovni a sek-
vence RNA asi 7  500 nukleotidů dlouhé vešly 
ve známost až dlouho po konci druhé světové 
války (Racaniello VR, Baltimore D „Molecular clo-
ning of poliovirus cDNA and Molecular cloning of 
poliovirus cDNA and determination of the com-
plete nucleotide sekvence of viral genome“ PNAS 
78 (8): 4887–91, 1981).
2. výročí

Vztahuje se hlavně k  boji proti polioviru 
u nás . Před 60 lety byla tato nemoc v tehdejším 
Československu úplně odstraněna díky hro-
madnému očkování dětí živou vakcínou po-
dávanou ústy . Hlavní zásluhy na realizaci akce, 
která je považována za  na  světě první dobře 
dokumentované odstranění obrny očková-
ním v rámci jednoho státu, měl MUDr . Dimitrij 
Slonim, který využil zeslabené virové kmeny 

a zkušenosti s přípravou živé vakcíny popsané 
Albertem Sabinem (USA) . Očkování vakcínou 
obsahující zeslabené viry bylo v  té době účin-
nější než očkování usmrcenými viry, které vy-
vinul Jonas Salk o několik let dříve . Všichni uve-
dení autoři využili k  získání výchozích živých 
virových kultur pro přípravu vakcíny poznatky 
Johna Enderse, Thomase Wellera a  Fredericka 
Robinse, kteří objevili možnost pomnožit polio- 
viry na buněčných kulturách z opic a obdrželi 
za  to Nobelovu cenu (1954) . Mnoho následov-
níků v  různých státech světa využilo později 
zkušenosti ze Slonimovy výborně organizova-
né a dobře dokumentované akce, realizované 
rozsáhlým týmem jeho spolupracovníků, takže 
toto výročí má vlastně světový dosah .
3. výročí

Před deseti lety byla na památku této udá-
losti instalována v Janských Lázních na koloná-
dě před lázeňskou budovou socha, bronzový 
model znázorňující ikosaedrický tvar polioviro-
vé částice .
4. výročí

Před čtyřiceti lety ohlásila Světová zdra-
votnická organizace (WHO) úspěšné globální 
odstranění černých (pravých) neštovic, způso-
bovaných údajně nejstrašnějším virem v  ději-
nách lidstva . Nedivte se, prosím, že toto výročí 
uvádím v  souvislosti s  poliomyelitidou, i  když 
jde o onemocnění, které sice dlouhodobě pus-
tošilo naši planetu a zanechalo po sobě stovky 
milionů mrtvých a  ještě mnohonásobně více 
těžce postižených lidí, ale bylo vyvoláváno 
zcela odlišným virem . Spojení s  poliovirem je 
však zřejmé . Tato akce totiž inspirovala hnutí 
rotariánů k přípravě obdobného projektu pro 
globální vymýcení poliomyelitidy . Projekt byl 
odstartován roku 1988 ve  spolupráci s  WHO 
a za podpory OSN a mnoha dalších organizací 
a subjektů veřejných i soukromých . V začátcích 
byla akce financována hlavně rotariány, pozdě-
ji je vystřídaly jiné subjekty . 
5. Kolize pandemie covid 19 s globálním 
odstraňováním poliomyelitidy

K  předchozím výročím se přiřadila ještě 
jedna letošní událost, kterou bylo třeba k této 
kolekci výročí přiřadit, přestože se stane prav-
děpodobně v  nějaké formě kulatým výročím 
až v dalších letech . Týká se pandemie covid 19, 
která s neobyčejnou silou letos zaměstnala celý 
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svět a vytlačila globální odstraňování polioviru 
na  vedlejší kolej, neboť si vyžádala obrovské 
finanční prostředky a úsilí mnoha zdravotníků, 
různých institucí i dobrovolníků . Ukázalo se, že 
do skupiny nejohroženějších koronavirem pat-
ří i přežívající postižení obrnou, kteří onemoc-
něli před zahájením očkovacích akcí . U nás jsou 
to vesměs senioři více než šedesátiletí, kteří 
trpí navíc různými dalšími morbiditami včetně 
post-polio-syndromu . Zvláště pečlivě se musí 
chránit před koronavirem dosti početná frakce 
těch, kteří mají navíc potíže s  dýcháním . Ale 
to není hlavní důvod, proč kolizi pandemie 
koronaviru s  odstraňováním polioviru zařazu-
ji do  tohoto sdělení . Mnohem významnější je 
skutečnost, že obrana proti pandemii covid 19 
zahrnuje řadu opatření, která omezují pohyb 
zejména osob nakažených, anebo těch, které 
byly podezřívány z infekčního kontaktu s naka-
ženými, a to včetně členů týmů, které realizují 
hromadná globální očkování často ve  velmi 
náročných polních podmínkách . Někteří anga-
žovaní pracovníci a dobrovolníci byli dokonce 
koronavirem nakaženi . Kromě toho docházelo 
i k finančním ztrátám expirací očkovacích mate-
riálů, které nebyly v důsledku zdržení v polních 
podmínkách včas využity . Omezení provázející 
covid 19 pochopitelně ovlivnila i  pohyb osob, 
které se podílely na  přidružených aktivitách, 
a  navíc se zvýšila také absence adeptů na  oč-
kování . Kolize má však oboustranné následky . 
Např . i obcházení lidí poliovirovými očkovacími 

týmy v oblastech zaostávajících v očkování do-
slova dům od domu se také podepsalo na zvět-
šení rychlosti šíření infekce koronavirem . Není 
tedy divu, že 24 . března 2020 vedení Světové 
iniciativy pro odstranění dětské obrny (GPEI), 
vyzvalo státy, aby přerušily očkovací kampaně 
proti polioviru, a to nejméně do druhé polovi-
ny roku . Michael Zeffran, který stojí v čele GPEI 
prohlásil, že neměli na výběr, protože jinak by 
vystavili komunitu i zdravotníky riziku infekce 
koronavirem . Podobně bylo doporučeno poz-
ději pozastavení hromadného očkování i proti 
jiným chorobám .

Odstraňování polioviru bylo již v  minulosti 
otřeseno zejména v Afgánistánu, Pákistánu a Ni-
gérii a současné přerušení procesu povede jistě 
k obnovenému šíření poliovirové infekce do ně-
kterých států, kde již obrna není . Je obdivuhod-
né, že na mnoha místech se původní polio-týmy 
podílejí na boji proti pandemii, pro který musí 
být částečně přeškolovány . Také nadace manže-
lů Gatesových, která v posledních letech výraz-
ně přispívala na vymýcení polioviru, údajně vý-
borně spolupracuje s WHO ve prospěch řešení 
problémů pandemie covid 19 .
6. Význačný úspěch globální eradikace  
polioviru

Letos však zůstává dokončení akce v  Africe, 
která dlouho odolávala a ve žhavé současnosti již 
také opětné obnovení práce na  úplném dokon-
čení . Snad se to konečně v příštím roce podaří . 

Vladimír Dja Vondrejs

Mezinárodní aktivity
(Převzaté z Informátora AP v SR č. 2/2020)
Zmeny v zložení Rady a Kontrolnej komisie Asociácie polio v SR

Dňa 9 . augusta 2020 sa na  rekondičnom 
pobyte v Park hoteli Hokovce konala výročná 
členská schôdza Asociácie polio v SR, RŠO SZTP . 
Jedným z bodov programu bolo aj vyhodnote-
nie výsledkov hlasovania v korešpondenčných 
voľbách do  Rady a  Kontrolnej komisie Asociá-
cie polio v SR . Na základe rozhodnutia členov 
Asociácie polio v  SR a  v  súlade s  aktualizova-
ným Štatútom, ktorý schválila Republiková 
rada SZTP v máji t . r ., bude mať nová Rada AP 
päť členov a Kontrolná komisia troch členov .

Z výsledkov korešpondenčného hlasovania, 
tak ako ich vyhodnotila volebná komisia, vy-
plýva, že za  členov Rady Asociácie polio v  SR 
boli zvolení na  nasledujúce volebné obdobie 

2020 až 2024: Milan Dovhun, Marcela Gašová, 
Anna Hmiráková, Helena Kánová a Alica Suchá . 
Za  členov Kontrolnej komisie: Ondrej Mocko, 
Anna Porembová a Janka Šebianová .

Následne po skončení výročnej členskej schô- 
dze sa zišli novozvolení členovia Rady, aby si zo 
svojich radov zvolili predsedu a rozhodli aj o ob-
sadení ďalších funkcií . Predsedom Asociácie polio 
v SR na nasledujúce volebné obdobie bol zvolený 
Ing .  Milan Dovhun, podpredsedníčkou sa stala 
Ing . Alica Suchá, tajomníčkou Mgr . Anna Hmiráko- 
vá, hospodárkou Helena Kánová a  členkou Ing .   
Marcela Gašová . Predsedníčkou Kontrolnej komi-
sie Asociácie polio v SR sa stala Janka Šebianová, 
jej členmi sú Ondrej Mocko a Anna Porembová .
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Nový predseda Milan Dovhun pochádza 
z  východného Slovenska z  malej obce v  okre-
se Trebišov . Detskú obrnu dostal vo veku troch 
rokov . Na  nohy ho postavili liečebné pobyty 
v  Janských Lázňach a  Veľkých Losinách . Na-
priek svojmu postihnutiu vyštudoval Vysokú 
školu ekonomickú v Bratislave . Je ženatý a má 

dvoch synov a  štyri vnúčence . Obaja synovia 
s rodinami bývajú v blízkom okolí Bratislavy . 

V  roku 2006 sa presťahovali s  manželkou 
z  východného Slovenska, kde predali rodinný 
dom, opustili starších súrodencov a ich rodiny, 
priateľov a známych, do obce Vrakúň neďaleko 
Dunajskej Stredy, aby boli bližšie k synom a ich 
rodinám, aby si navzájom pomáhali . Uvedo-
movali si však, že napriek stretnutiam s deťmi 
im chýba kontakt s priateľmi a známymi . Milan 
Dovhun to komentuje takto: „Členmi Asociácie 
polio sme sa stali s manželkou v roku 2009, vďaka 
naším dlhoročným priateľkám Anke Porembovej 
a Monike Bednárovej, od ktorých sme vedeli, aké 
aktivity Asociácia polio má a čo nám obrnárom 
spoločne prináša. Poznali sme tu veľa nových 
vzácnych priateľov, s  ktorými máme spoločné 
záujmy, spoločne sa podporujeme, čo nám dáva 
elán do ďalších dní. Preto chceme spolu s manžel-
kou byť činní v AP, zúčastňovať sa všetkých podu-
jatí, aby sme sa nepočuli iba cez mobil, alebo SMS 
správy, ale sa videli, komunikovali, vymieňali si 
názory, poznatky a podobne.“

Alica Suchá

Čo je nové v EPU a v ostatnom polio svete 
Výbor Európskej únii polio na telefonických 

konferenciách, ktoré sa konajú raz mesačne 
(inak, je to celkom zaujímavý spôsob komuniká-
cie – stretávame sa zvyčajne siedmi, ôsmi, kaž- 
dý sedí vo svojej obývačke a  vo svojej krajine 
a spoločne diskutujeme takú hodinku i viac, ak 
treba, o aktuálnych úlohách, plánoch a pod .), sa 
v  posledných mesiacoch zaoberal najmä hľa-
daním alternatív namiesto neuskutočnených 
podujatí, ale tiež prípravou budúcoročného val-
ného zhromaždenia – práve v týchto dňoch sme 
sa pod vplyvom neveľmi optimistického vývoja 
pandemickej situácie v celej Európe dohodli, že 
v  roku 2021 sa stretneme len online prostred-
níctvom niektorej z  dostupných platforiem . 
Všetci pritom veríme, že v priebehu budúceho 
roka bude už k dispozícii vakcína a potom že sa 
budeme môcť vrátiť k  osobnému stretávaniu 
a do normálneho režimu . 

Súvislostiam medzi súčasnou pandémiou 
spôsobenou kovidom a  poliomyelitídou v  po-
slednom období venovalo svoju pozornosť 
viacero príspevkov v  našich i  zahraničných 
médiách, o  niektorých píšeme na  našej web-

stránke www .polio .sk v  rubrike Zaujímavosti, 
o  snahách vyhubiť detskú obrnu na  africkom 
kontinente píšeme na týchto stránkach aj v sa-
mostatnom článku . 

Americká Post-Polio Health International ne-
dávno zverejnila aktualizovaný adresár pre rok 
2020 (Post-Polio Directory 2020) so zoznamom 
špecializovaných nemocníc a  iných zdravotníc-
kych pracovísk na  celom svete, nájdeme tam 
však aj zoznam všetkých organizácií a  podpor-
ných skupín obrnárov . Pre nás neveľmi poteši-
teľnou správou je, že Slovensko, ba ani Česká 
republika tam nemáme žiadne medicínske 
pracovisko špecializujúce sa na  liečbu obrny 
a jej následkov – čo v našom prípade vôbec ne-
prekvapuje, my to vieme už dávno, trochu však 
prekvapuje, že sa tam nenachádzajú Janské Láz-
ne, ktoré by si to, myslím, celkom zaslúžili . Kvôli 
úplnosti však treba dodať, že z okolitých štátov 
takéto pracovisko majú len Poliaci . V  zozname 
je však uvedená naša asociácia, rovnako ako aj 
podobné zoskupenia v okolitých krajinách či tie, 
ktoré sú členmi Európskej únie polio . 

Štefan Grajcár

Milan Dovhun s manželkou Helou



Či
nn

os
t A

so
ci

ac
e 

po
lio

13

Vzpomínáme 
na naše přátele a kamarády, kteří nás opustili: 

Ing . Jaroslav Diener z Tábora (90 let),  
dlouholetý organizátor rekondičních  
pobytů AP 
Irena Goldmanová z Vrchlabí (86 let) 
Marie Hošťálková z Letohradu (82 let)
Liběna Jírovská z Prahy 6 (90 let) 
Věra Kavinová z Liberce (73 let)

Věra Kočová z Rudné u Prahy (85) 
Ing . Miroslav Novosad, CSc . z Těrlicka (72 let)
Ing . Zdeněk Opravil z Prahy 5 (83 let)
Josef Podola z Třince (86 let)
Ing . Pavel Rajchart z Plzně (81 let)
JUDr . Miroslav Vacek z Frýdlantu nad O . (62 let)
Ludmila Vrbovská ze Strakonic (73 let)

Mirek
Není to lehký úkol psát, když je člověk zarmoucený ze zprávy o smrti kamaráda . Mirka Novosa-

da jsme znali s manželem a řadou dalších obrnářů jako zdatného turistu, znamenitého tanečníka 
a člověka, který se zajímal o spoustu věcí nejen ve svém oboru . Hezky se s ním povídalo, dobře 
tancovalo a krásně chodilo pod jeho vedením po horách, které měl moc rád – ty své moravské 
i „naše“ Krkonoše . Měl velkou radost, že tyto záliby měl společné s rodinou, v poslední době hlav-
ně s vnuky . Určitě si ho budu – budeme takto pamatovat a určitě si ho při každém pobytu v Jan-
ských Lázních znovu a znovu připomeneme . A jistě i jindy . (Na fotce první zprava.)

L. Zušťáková 



Z Národní rady zdravotně postižených ČR 
Lhůta pro nákup motorového vozidla

Poslední dobou dostáváme neustále žá-
dosti o pomoc od občanů, kterým byl přiznán 
příspěvek na  nákup motorového vozidla . Při-
znaný příspěvek musí být realizován do 3 mě-
síců od  doručeného rozhodnutí . Dotazy smě-
řují k tomu, že prodejci vozů nemají k dispozici 
vhodná vozidla, a tudíž nejsou schopni zákaz-
níkům včas dodat objednané vozidlo . Tím, že 
prodejci nejsou schopni rychle reagovat na po-
ptávku, se osoby, kterým byl přiznán příspěvek 
na nákup motorového vozidla, dostávají do ob-
tížné situace, protože nejsou schopni příspěvek 
využít ve stanovené lhůtě .

Doporučujeme vám, abyste v takových pří-
padech postupovali následujícím způsobem:

Pokud zjistíte, že váš prodejce nebude mít 
včas připravený automobil, vyžádejte si od něj 
písemné potvrzení, že vzhledem k nedostatku 

vozů, není schopen vám auto včas připravit . 
S  tímto potvrzením se dostavte na  Úřad prá-
ce, který vydal rozhodnutí o přiznání příspěv-
ku na nákup motorového vozidla, a požádejte 
o prodloužení lhůty pro využití tohoto příspěv-
ku . Nejlépe bude, když toto prodloužení bude 
ve  lhůtě dalších 3 měsíců . Jak jsme zjišťovali 
u  prodejců automobilů, situace je způsobena 
dlouhodobým výpadkem výroby u  jednot-
livých výrobců automobilů . Víte všichni, že 
v  době koronaviru výrobci automobilů měli 
dlouhodobou odstávku výroby . To způsobilo 
současný nedostatek vozů v určitých segmen-
tech . Je zřejmé, že tento nedostatek bude ještě 
několik měsíců přetrvávat . Věříme, že Úřady 
práce v  těchto případech žadateli vyhoví . Po-
kud by se stalo, že Úřad práce by nechtěl vyho-
vět v prodloužení lhůty, obraťte se na NRZP ČR .

Postup zajištění mimořádné pomoci ve stanici
V  úterý 29 . září se na  nádraží Praha-Libeň, 

za přítomnosti generálního ředitele Správy že-
leznic Bc . Jiřího Svobody, MBA a zástupců Ná-
rodní rady osob se zdravotním postižením ČR, 
uskutečnila prezentace nové služby mobilních 
čet, kterou zajišťuje Správa železnic od září to-
hoto roku na  869 nádražích . Mobilní čety po-
skytují pomoc lidem se všemi typy zdravotní-
ho postižení (tělesným, zrakovým i sluchovým) 
od přednádraží až na nástupiště .

V rámci rozvoje a modernizace železniční in-
frastruktury dochází k tomu, že některá nádraží 
již nemají žádné stálé zaměstnance provozova-
tele dráhy a  dopravců . Tato skutečnost je pro-
blematická pro lidi se zdravotním postižením . 
Proto jsme jednali se Správou železnic o řešení 
situace . Dohodli jsme, že systém bude fungovat 
tak, že pokud si osoba se zdravotním postižením 
včas objedná jízdenku prostřednictvím infor-
mačního systému CENDIS nebo informačního 
systému Českých drah, bude jí zajištěna asisten-
ce pro spolehlivý průchod železniční stanicí .

Na základě podnětu NRZP ČR připravila Sprá-
va železnic také postup pro mimořádné situace, 
aby cestující se zdravotním postižením nezůstali 
na nástupišti nebo přednádraží bez pomoci .

Pokud by došlo k  mimořádné situaci, kdy 
by klient mohl zůstat po příjezdu vlakem sám 

na  nádraží, ve  kterém došlo k  náhlé změně 
stavu bezbariérovosti ve  stanici (např . poruše 
technického zařízení) a tím k „uvíznutí“ osoby 
s  omezenou schopností pohybu a  orientace 
na nástupišti, je připraven postup:
a) Dotčená osoba může kontaktovat „Zákaznickou 

linku CENDIS“, které nejprve prověří dostupnost 
pomoci ve stanici ze strany Provozního obvodu 
Správy železnic běžnými prostředky .

b) Pokud není v daný okamžik pomoc ze strany 
Provozního obvodu Správy železnic dostup-
ná, kontaktuje „Zákaznická linka CENDIS“ 
pro zajištění pomoci Hasičskou záchrannou 
službu Správy železnic, která mimořádnou 
pomoc zajistí .

c) Pokud by došlo k situaci, kdy ani pomoc Hasič-
ské záchranné služby Správy železnic v danou 
dobu a v dané situaci také nebude dostupná, 
zajistí Hasičská záchranná služba Správy že-
leznic pomoc v rámci spolupráce IZS .

d) Dotčenou cestující osobu o zajištění mimo-
řádné pomoci následně informuje „Zákaz-
nická linka CENDIS“ .
Na  webových stránkách https://oneticket .

cz/#/contact je uvedeno grafické schéma fun-
gování systému „one ticket“ nejen u  Českých 
drah, ale i u dalších dopravců, kteří budou re-
gistrováni v systému CENDIS .
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YouTube kanál NRZP ČR
NRZP ČR vlastní YouTube kanál s názvem Ná-

rodní rada osob se zdravotním postižením ČR . Pod 
tímto odkazem https://www .youtube .com/cha-
nnel/UCQ3r3wBwnxR_IkGD5gjPxPA kanál nale- 
znete . Na tomto kanále najdete nová videa, která 
NRZP ČR postupně vytváří . Do budoucna počítá-
me s tím, že budeme mnoho informací poskyto-
vat právě touto cestou, protože je to pro mnoho 
lidí pohodlnější, než tištěná forma . To však nezna-
mená, že bychom s  tištěnou formou informací 
úplně přestali . Velmi dobře víme, že například pro 

lidi nedoslýchavé či neslyšící by tím vznikl nepře-
konatelný problém . Pro nevidomé a  slabozraké 
jsou videa vždy namluvena tak, aby nebyli diskri-
minováni . Obraz je zpravidla spíše doprovodný .

V  poslední době jsme na  kanál přidali video 
z  benefičního představení pana Jaroslava Duš-
ka . Benefiční představení je o  bylinkách, ale také 
o  folklórní muzice, dále na  kanálu můžete shléd-
nout spot, zaměřený na podporu NRZP ČR, podě-
kování za podporu během koronavirové epidemie .

Mgr. Václav Krása, předseda NRZP ČR

Svobodný přístup k informacím
Veřejný ochránce práv vydává nový sborník 

stanovisek určený občanům i úřadům .
Ombudsman vydal sborník stanovisek, 

který se věnuje právu na  svobodný přístup 
k  informacím . Sborník čerpá z  poznatků, kte-
ré ombudsman získal při šetření podnětů lidí, 
kteří se na něj obrátili . Ať už se jednalo o pro-
blémy s  nesprávným či nezákonným jedná-
ním úřadů či s  jejich nečinností . Sborník po-
skytuje příklady dobré i  špatné správní praxe  
v této oblasti .

„Sborník je určen jak žadatelům o  infor-
mace, tak těm, kdo je naopak ze zákona musí 
poskytovat . Sborník vysvětluje podstatu práva 
na  informace, základní principy jeho realizace 
a  současně ukazuje také limity tohoto práva . 
Hledá odpověď na  otázku, které informace je 
možné po  povinných subjektech žádat a  jaké 
naopak mají zůstat skryté z  důvodu ochrany 
jiných legitimních zájmů . Žadatelům poskytne 
návod, jak postupovat v  případech, kdy jsou 
jim informace odpírány . Naleznou zde odpo-
vědi na otázky, o jaké informace mohou žádat, 
kdy musí úřad odpovědět nebo co dělat, když 
úřad odmítne informace poskytnout,“ shrnuje 
zástupkyně ombudsmanky Monika Šimůnko-

vá, která má agendu poskytování informací 
svěřenou ve své působnosti .

Sborník je výsledkem úsilí ombudsmana 
působit k ochraně osob před jednáním úřadů, 
které je v rozporu s právem, a kultivovat výkon 
veřejné moci v souladu s principy dobré sprá-
vy, které by měl ctít každý demokratický právní 
stát . Ostatně k závěrům ombudsmana se velmi 
často přiklánějí také soudy . Vydaná doporučení 
by tak měla sloužit pro dobrou praxi jednotli-
vých úřadů a vést ke kultivaci výkonu veřejné 
moci v souladu s principy dobré správy .

Sborník obsahuje obecnou část, která se-
stává z kapitol zaměřených na základní otázky 
související s  tématem poskytování informací . 
Dále pak vybrané problémy týkající se aplikace 
zákona o  svobodném přístupu k  informacím, 
doplněné o doporučení ombudsmana pro pra-
xi povinných subjektů . Zobecněné poznatky 
doplňují vybraná stanoviska a  přehled nejvý-
znamnější soudní judikatury .
Sborník je dostupný zde: 
https://www .ochrance .cz/f ileadmin/user_
upload/Publikace/sborniky_stanoviska/Sbor-
nik_Informace .pdf

www.helpnet.cz

Poskytování informací 
Chcete získat informace o činnosti některé-

ho úřadu, obce, kraje nebo veřejné instituce? 
Požádejte o ně . 
Jak mohu o informace požádat?

 ▶ klasickou poštou
 ▶ osobně
 ▶ elektronickou poštou na e-mailovou adresu 

podatelny úřadu nebo do datové schránky 

úřadu; e-mailová žádost nemusí být elek-
tronicky podepsaná

Co mám napsat do žádosti o informace?
Do žádosti uveďte, že žádáte informace po-

dle informačního zákona, jaké informace, který 
úřad a adresu, na kterou chcete informace za-
slat (může to být i e-mailová adresa) .
Musí úřad na žádost odpovědět?



Ano . Pokud vás úřad nevyzve k doplnění či 
upřesnění žádosti do 7 dnů od doručení žádos-
ti, měl by poskytnout informace nebo rozhod-
nout o odmítnutí žádosti nejpozději do 15 dnů 
od přijetí žádosti .
Jsou informace, které poskytnout nelze?

Ano . Některé informace nelze poskytnout, 
např . osobní údaje, obchodní tajemství, informa-
ce o majetkových poměrech osoby, vnitřní před-
pisy, informace získané od  třetích osob vzniklé 
bez použití veřejných prostředků . Některé infor-
mace mohou získat pouze osoby, o nichž to sta-
noví zákon, např . účastníci řízení, občané obce .

Když úřad informace neposkytne, vydá roz-
hodnutí o (částečném) odmítnutí žádosti .
Může úřad požadovat za poskytnutí 
informace úhradu?

Ano . Může žádat úhradu nákladů za  poří-
zení kopií, opatření technických nosičů dat, 
odeslání informace (poštovné) nebo úhradu 
za mimořádně rozsáhlé vyhledávání informací .

K úhradě nákladů vás úřad vyzve před uply-
nutím lhůty pro poskytnutí informace .
Jak se mohu bránit, když úřad rozhodne 
o (částečném) odmítnutí žádosti?
 Podejte odvolání .
Jak se mohu bránit, když…

 ▶ úřad poskytne jiné informace, než které 
jsem žádal(a)?

 ▶ místo poskytnutí informace mi úřad sdělí 
nesprávné údaje (ne)umožňující vyhledání 
a získání zveřejněné informace?

 ▶ úřad poskytne jen část informace, aniž by 
o zbytku informací vydal rozhodnutí o čás-
tečném odmítnutí žádosti?

 ▶ úřad neposkytne žádné informace ani nevy-
dá rozhodnutí o odmítnutí žádosti?

 ▶ nesouhlasím s výší úhrady za poskytnutí in-
formace?

 Podejte stížnost .
Mohu se obrátit na ombudsmana, když 
nedosáhnu nápravy prostřednictvím 
opravných prostředků?

Ano . Ombudsman může postup úřadů při 
poskytování informací prošetřit .

Při poskytování informací o samostatné pů-
sobnosti obcí/krajů a  jejich orgánů může om-
budsman prošetřit pouze postup nadřízeného 
orgánu .
Deset zásad poskytování informací
1 . Každý se může ptát na informace vztahující 

se k působnosti povinných subjektů .
2 . Povinné subjekty poskytují informace 

na žádost nebo zveřejněním .
3 . Poskytování informací vychází z principu 

neformálního přístupu k informacím .
4 . Informace se poskytují zásadně bezplatně .
5 . Povinný subjekt poskytne informaci, 

pokud o ni žadatel řádně požádal 
(podal žádost ve smyslu informačního 
zákona), informace se vztahuje 
k působnosti povinného subjektu 
a poskytnutí informace nic nebrání .

6 . Informaci, kterou povinný subjekt 
poskytne, zpravidla následně zveřejní .

7 . Informaci povinný subjekt neposkytne, 
umožňuje-li to zákon a je-li to nezbytné 
k ochraně jiných práv a svobod či 
chráněných zájmů (test poměřování zájmů) .

8 . Kdykoliv povinný subjekt neposkytne 
požadované informace (byť i jen zčásti), 
aniž žádost odloží, vydá rozhodnutí 
o odmítnutí (části) žádosti .

9 . Proti rozhodnutí o odmítnutí žádosti 
je možné se bránit odvoláním . Proti 
ostatním nesprávným postupům 
povinného subjektu včetně nečinnosti 
je v zásadě možné se bránit stížností .

10 . Rozhodnutí o odvolání je 
přezkoumatelné soudem a Úřadem 
pro ochranu osobních údajů .

Více informací o  tom, kdy vám ombudsman 
může pomoci a  kdy ne, najdete v  letáku Om-
budsman na  stránkách www .ochrance .cz 
v sekci Životní situace .

Více informací o poskytování informací naj- 
dete ve Sborníku stanovisek veřejného ochrán-
ce práv – Informace .

Z letáku Ombudsmana,  
veřejného ochránce práv

Osvobození od dálničních poplatků v roce 2021
Legislativní odbor NRZP ČR zpracoval sta-

novisko, které vyčerpávajícím způsobem od-
povídá na všechny otázky držitelů průkazů ZTP 

nebo ZTP/P, které vznášeli v posledních dnech . 
Stanovisko NRZP ČR k osvobození 
od zpoplatnění pozemních komunikací:
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Problematika osvobození od  zpoplatnění 
pozemních komunikací je upravena zákonem 
č . 13/1997 Sb ., o pozemních komunikacích, a to 
konkrétně v  ustanovení § 20a odst . 1 písm . h), 
které zní: „Zpoplatnění nepodléhá užití zpoplat-
něné pozemní komunikace silničním motoro-
vým vozidlem přepravujícím těžce zdravotně 
postižené občany, kteří jsou podle zvláštního 
právního předpisu držiteli průkazu ZTP, s výjim-
kou postižených úplnou nebo praktickou hlu-
chotou, nebo průkazu ZTP/P, pokud držitelem 
silničního motorového vozidla je postižená oso-
ba sama nebo osoba jí blízká .“ 

To znamená, že osvobození od zpoplatnění se 
nevztahuje na držitele průkazu ZTP, kteří jsou po-
stiženi úplnou nebo praktickou hluchotou . Tato 
úprava však platí již pouze do konce tohoto roku .

Od 1 . 1 . 2021 nabývá účinnosti novela záko-
na č . 13/1997 Sb ., o  pozemních komunikacích, 
označená číslem 227/2019 Sb . Novela mění právě 
§ 20a odst . písm . h), a to tak, že nově zní: „Zpo-
platnění nepodléhá užití zpoplatněné pozemní 
komunikace silničním motorovým vozidlem pře-
pravujícím těžce zdravotně postižené občany, 
kteří jsou podle zvláštního právního předpisu 
11f) držiteli průkazu ZTP, nebo průkazu ZTP/P, 
pokud provozovatelem silničního motorového 
vozidla je postižená osoba sama nebo osoba jí 
blízká 11g) .“ To znamená, že v § 20a odst . 1 písm . 
h) se slova „s výjimkou postižených úplnou nebo 
praktickou hluchotou,“ ruší, a tedy nově se osvo-
bození bude vztahovat i na tyto osoby .

Od 1. 1. 2021 tedy nově citované ustano-
vení zní takto: „Zpoplatnění nepodléhá užití 
zpoplatněné pozemní komunikace silničním 
motorovým vozidlem přepravujícím těžce 
zdravotně postižené občany, kteří jsou podle 
zvláštního právního předpisu držiteli průkazu 
ZTP, nebo průkazu ZTP/P, pokud provozovate-
lem silničního motorového vozidla je postižená 
osoba sama nebo osoba jí blízká .“ 

Ke  změně došlo i  v  upřesnění termino-
logie, a to v tom směru, že sama postižená 
osoba nebo osoba jí blízká musí být nadále 
provozovatelem, nikoliv již držitelem silnič-
ního motorového vozidla. 

K uplatnění osvobození tedy musí být od ro- 
ku 2021 splněno současně následující:
a) osoba se zdravotním postižením se nachází 

ve vozidle,

b) tato osoba je držitelem průkazu ZTP či ZTP/P, 
c) provozovatelem silničního motorového vo-

zidla je postižená osoba sama nebo osoba 
jí blízká .
Pro úplnost ještě nutno zdůraznit, že uplatně-

ní osvobození je vázáno pouze na průkaz oso-
by se zdravotním postižením, tedy na průkaz 
ZTP či ZTP/P a  nikoliv na  parkovací průkaz. 
Umístěním parkovacího průkazu na  předním 
okně vozidla lze snížit riziko zbytečného zasta-
vování vozidla z důvodu silniční kontroly, avšak 
parkovací průkaz sám tedy takto na dálku nedo-
kladuje osvobození od zpoplatnění, neboť to je 
vázáno na další výše uvedené podmínky .

Pokud jde o  přepravu osob, které jsou dr-
žiteli průkazu ZTP nebo ZTP/P a  jsou přepra-
vovány do příslušného zařízení, uvádí se v ko-
mentáři k  § 20a zákona následující: „Problém 
představuje situace, kdy tato osoba s postiže-
ním je přepravována do  příslušného zařízení 
(např . zdravotnické, školské, rekreační atd .), 
kde zůstává, zatímco řidič vozidla se vrací zpět 
po zpoplatněné silnici . Vzhledem k současné-
mu způsobu zpoplatnění vozidel do  celkové 
hmotnosti 3,5 t, tedy pouze formou časového 
poplatku v  trvání nejméně 10 dnů, je zřejmé, 
že osvobození od zpoplatnění se musí vztaho-
vat i na návrat samotného řidiče z místa, kam 
osobu s postižením vezl . V takových případech 
je vhodné vyžádat si potvrzení od příslušného 
zařízení, o  přijetí osoby s  postižením . Osvo-
bození od  zpoplatnění se ovšem nevztahuje 
na držitele průkazů ZTP, pokud jejich postižení 
spočívá v úplné nebo praktické hluchotě . Tato 
skutečnost je na průkazu vyznačena odpovída-
jícím piktogramem .“

Upozorňujeme, že tato věc není upravena 
zákonem, je pouze v komentáři k § 20a, a tudíž 
není pro policejní orgán závazný a policejní or-
gán může postupovat rozdílně .

Lze tedy shrnout, že novela pro všechny 
držitele průkazu ZTP a ZTP/P upřesňuje pod-
mínku, že sama postižená osoba nebo osoba 
jí blízká musí být provozovatelem silniční-
ho motorového vozidla. Pro osoby postiže-
né úplnou nebo praktickou hluchotou pak 
novela znamená, že jsou-li držiteli průkazu 
ZTP, jsou od poplatků nově osvobozeny. 

V Praze dne 6. 11. 2020 
Zpracoval: legislativní odbor NRZP ČR 



Ke změně ukazatelů u vozíků pro invalidy s motorickým pohonem 
V  minulém Zpravodaji AP č 1-2/2020 jsme 

upozornili na změnu ukazatelů u vozíků pro inva-
lidy s motorickým pohonem, která byla provede-
na zákonem č . 52/2020 Sb ., kterým se mění zákon 
o  podmínkách provozu vozidel na  pozemních 
komunikacích . Touto novelou byly nově stano-
veny ukazatele určující, které vozíky pro invalidy 
s  motorickým pohonem jsou zvláštními vozidly 
dle tohoto zákona, a  na  které se tedy vztahují 
ustanovení tohoto zákona i dalších navazujících 
předpisů týkajících se zvláštních vozidel . Do této 
kategorie vozíků nespadá většina běžně použí-
vaných elektrických invalidních vozíků . 

Ale v  důsledku změny těchto ukazatelů 
se změnily i ukazatele pro vozíky pro invalidy 
s  motorickým pohonem, které nejsou zvlášt-
ními vozidly dle uvedeného zákona, což je asi 
většina vozíků běžně používaných invalidy . 

To znamená, že u  těchto vozíků došlo ke zvý-
šení jejich konstrukční rychlosti až na 15 km/h 
(oproti dřívějším 6 km/h) a  ke  zvětšení jejich 
rozměrů až na  jeden metr a  čtyřicet centime-
trů (oproti dřívějšímu jednomu metru), jejich 
hmotnost zůstala stejná – až 450 kg . Změny 
v rychlosti i velikosti vozíků se také promítnou 
různými způsoby do života vozíčkářů . 

Některými následnými dopady těchto změn 
se mimo jiné zabýval Zdeněk Žižka v  článku 
„Konec tahanic a  nejasností okolo maximální 
povolené rychlosti u  elektrických invalidních 
vozíků?“ v  časopise Mosty, časopis pro inte-
graci 3/2020, vydavatel NRZP ČR, z .s . Jestli si 
tuto problematiku chcete přiblížit, podívejte 
se na  webové stránky https://nrzp .cz/casopis-
-mosty/, kde si můžete celý časopis stáhnout . 

JUDr. Alena Vobořilová

Obcím chybí vstřícnost při zřizování individuálních vyhrazených parkovišť
Jen čtvrtina obcí projevuje jistou vstřícnost 

vůči žadatelům o  individuální vyhrazené par-
kování pro osoby se zdravotním postižením 
a  snaží se jim co nejvíc ulehčit proces získání 
povolení a  zřízení parkovacího místa . Ostatní 
obce mají naopak různě vysoké, mnohdy zatě-
žující a  neopodstatněné požadavky . Individu-
ální posuzování žádosti stále není standardem, 
stejně jako navrhování reálných náhradních 
opatření . Obvyklejší je pouze formální odkaz 
např . na využívání veřejného parkoviště, které 
však situaci žadatele neřeší .

V návaznosti na řadu stížností lidí s postiže-
ním na postup obcí při zřizování vyhrazeného 
parkoviště se ombudsman rozhodl systema-
ticky výzkumem zmapovat postup obcí při 
povolování a  samotné realizaci vyhrazených 
parkovišť . Oslovil 474 obcí a měst (všech 26 sta-
tutárních měst, 362 obcí II . typu, úřady měst-
ských částí Brna a Prahy) .

Zřízení vyhrazeného parkoviště je podmí-
něno povolením silničního správního úřadu 
a  souhlasem vlastníka místní komunikace 
– obce . I  když na  něj není právní nárok, musí 
se při jeho povolování obec řídit nejen záko-
nem o  pozemních komunikacích a  zákonem 
o  silničním provozu, ale i  antidiskriminačním 
zákonem . Ten obci ukládá povinnost přijímat 
vůči osobám s  postižením přiměřená opatře-

ní ke zmírnění a odstraňování překážek . Obce 
tak mají nepřímo povinnost zřizovat vyhrazená 
parkování, pokud to pro ně neznamená nepři-
měřené ztížení .
Pravidla obcí zlepší transparentnost, 
ale nenahradí individuální posouzení

Některé obce si zpracovávají obecná krité-
ria a  pravidla pro udělení souhlasu se zřízením 
individuálního vyhrazeného parkoviště . Podle 
výzkumu je má 41 % obvykle větších obcí . Malé 
obce do  10  000 obyvatel většinou z  důvodu 
venkovského charakteru a dostatečných parko-
vacích ploch se s problémem vyhrazeného par-
kování příliš nesetkávají, řeší 1 až 2 žádosti ročně .

Pravidla obvykle napomáhají transparent-
nosti rozhodování, ale nemusí vždy znamenat 
vstřícnost . Podle zjištění z výzkumu i  jednotli-
vých případů může jít ve skutečnosti také o sta-
novení překážek a omezení žadatelů . Napovídá 
tomu i fakt, že ve velkých obcích nad 100 000 
obyvatel je oficiálně odmítnuto jen 10 % žá-
dostí . Seznámení s kritérii zjevně část žadatelů 
předem odradí od podání žádosti .

Podle ombudsmana nesmí být žádosti po-
suzovány pouze podle toho, zda formálně 
daná kritéria splňují . Úřad i  obec vždy musí 
žádosti posuzovat individuálně z pohledu užit-
ku vyhrazeného parkoviště pro konkrétního  
žadatele .

Pr
áv

ní
, s

oc
iá

ln
í a

 z
dr

av
ot

ní
 p

or
ad

na

18



Pr
áv

ní
, s

oc
iá

ln
í a

 z
dr

av
ot

ní
 p

or
ad

na

19

Bez průkazu ZTP nebo ZTP/P je žádost  
téměř bez šance

Naprostá většina obcí považuje za oprávněné 
žadatele pouze osoby s  průkazem ZTP a  ZTP/P 
a  28 % obcí vydává povolení na  dobu platnosti 
průkazu . V jednom případě dokonce obec uved-
la, že žadatel musí být držitelem průkazu ZTP 
nebo ZTP/P s trváním na dobu neurčitou . Pouze 
9 % obcí posuzuje žádosti jakéhokoli žadatele se 
zdravotním postižením z  hlediska jeho potřeb 
a přínosu vyhrazeného parkování . 64 % obcí vy-
žaduje splnění podmínky trvalého pobytu v ne-
movitosti, u které se žádá o vyhrazené parkoviště .

O něco vstřícnější jsou obce k otázce vlast-
nictví vozidla, pro které je vyhrazené parkoviš-
tě žádáno . Vlastníkem může být i osoba blízká, 
i když 44 % obcí vyžaduje, aby vlastníkem vo-
zidla byl žadatel . Žadatel také obvykle nemusí 
být držitelem platného řidičského průkazu .

Další podmínky jsou různé, někdy obec po-
žaduje fotografii místa, kde má být vyhrazené 
parkování zřízeno, jinde chtějí čestné prohlá-
šení o pravidelném parkování apod . 40 % obcí 
chce k žádosti doložit projektovou dokumenta-
ci nebo nákres vyhrazeného parkovacího stání . 
Pokud obec požaduje odborně zpracovanou 
projektovou dokumentaci, v polovině případů 
mohou žadatelé využít možnost bezplatného 
vypracování např . příspěvkovou organizací 
obce . 14 obcí ale uvedlo, že si žadatel musí od-
borné zpracování zajistit sám na své náklady .
Zřízení vyhrazeného parkoviště není  
pro žadatele zadarmo

V souvislosti s povolením vyhrazeného par-
koviště ukládají obce žadatelům různé povin-
nosti . 46 % obcí požaduje, aby uživatel sám ob-
jednal a zajistil instalaci dopravního značení . Ani 
v  hrazení nákladů za  dopravní značení nejsou 
obce příliš vstřícné, více než polovina obcí po-

žaduje, aby náklady v plné nebo podílové výši 
hradil uživatel . Spoluúčast se pohybuje od sym-
bolických 500 Kč, až po částku 4 500 Kč bez DPH .

Pětina obcí neprovádí údržbu individuální-
ho vyhrazeného parkoviště, ani odklízení sně-
hu v zimním období . 10 % obcí tuto povinnost 
dokonce přímo ukládá uživatelům, což může 
být vzhledem k  jejich zdravotnímu stavu ne-
splnitelný nebo velmi zatěžující požadavek . 
Pouze 25 % obcí neukládá žádnou takovou 
povinnost, patrně ve snaze minimalizovat další 
zátěž osob se zdravotním postižením .
Zamítá se

Nejčastějším důvodem odmítnutí žádosti 
je nesouhlas vlastníka komunikace, zejména 
v souvislosti s nedostatečnou kapacitou parko-
vacích míst v dané lokalitě .

Antidiskriminační zákon obcím ukládá při-
jímat přiměřená opatření, která by adekvátně 
uspokojila potřeby žadatelů s  postižením . Při 
zamítnutí žádosti tedy nemůže argumentovat 
pouze nedostatečnou kapacitou běžných par-
kovacích míst . Obec musí vždy zkoumat míru 
užitku zřízení vyhrazeného parkoviště a  mož-
nosti náhradních opatření pro konkrétního ža-
datele . Zamítnout žádost může, pouze pokud 
by zřízení parkování představovalo pro obec 
nepřiměřenou zátěž .

Většina obcí se ve  výzkumu nevyjádřila 
k  otázkám na  individuální posuzování žádosti 
a na projednání náhradních opatření . Informa-
ce o náhradních opatřeních poskytlo jen 19 % 
obcí a  obvykle uváděly vytvoření náhradního 
místa parkování co nejblíž původně požado-
vanému, doporučení využít stávající parkova-
cí místa nebo zřízení obecného vyhrazeného 
parkoviště pro osoby se zdravotním postiže-
ním v dané lokalitě .

Veřejný ochránce práv

Covid-19 tu s námi ještě dlouho bude 
TEMPUS MEDICORUM, Září 2020

Ač vládní zmocněnec pro vědu, oprostím se 
od hlubokých vědeckých konstrukcí a pokusím 
se spíše o filozofický apel . V současné době se 
společnost naprosto polarizovala a covid-19 ji 
rozděluje na ty, co tuto nemoc považují za běž-
nou „chřipečku“, a na ty, kteří vnímají rizika za-
tím ne úplně známé respirační infekce . Pravda 
jistě bývá, jako vždy, někde uprostřed .

Vnímání populace ovlivňujeme hlavně my 
lékaři a v poslední době jsou v naší kotlině samí 
epidemiologové, virologové a  imunologové, 
kteří s  naprostou sebejistotou prezentují své 
osobní názory jako prokázané vědecké poznat-
ky . Ano, některá opatření působí chaoticky, ale 
nepřispíváme k  naprostému zmatku v  hlavách 
našich spoluobčanů nejvíce my sami? Ve  sna-
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ze ukázat, že covid-19 je naprosto benigní, ho 
srovnáváme s  onkologickými diagnózami jako 
celkem, můžeme vidět i  argumentaci o  10  000 
či dokonce 20  000 zemřelých na  chřipku roč-
ně, proti tomu 400 nebo 500 zemřelých na co-
vid-19 je přece naprosto zanedbatelných . Pro- 
blémy jsou však minimálně dva . Taková smrt-
nost na  chřipku je naprosto nesmyslná a  nízké 
počty zemřelých na covid-19 jsou díky enormně 
restriktivním opatřením v první vlně . Jisté je, že 
v  současné době onemocnění probíhá klinicky 
mírněji než v počátku epidemie . O důvodech se 
spekuluje a nezdá se, že by jím byly mutace viru, 
protože virus mutuje nepříliš významně a má ko-
rektivní mechanismy . Spíše to je nižší expozice 
virovým částicím v letním období . Pokud se tato 
hypotéza potvrdí, můžeme očekávat nárůst zá-
važnějších případů v chladnějším období roku . 

A zde se dostáváme k jádru problému . Sou-
časný téměř exponenciální nárůst v  Praze je 
předzvěstí vlny, která koresponduje s  nárůsty 
v celé Evropě, a může u nás dosáhnout úrovně, 
kterou jsme si ještě v červnu neuměli ani před-
stavit . To může vést k  navýšení počtů případů 
vyžadujících hospitalizaci až na úroveň ohrožu-
jící hospitalizační kapacitu . Ano, je to černý scé-
nář, ale nikdo nemůže stoprocentně vyloučit, že 
toto nenastane . Šíření v současném rozsahu je 
obtížné zastavit . Kromě toho je dostatek pitev-
ních nálezů, které ukazují, že poruchy koagulace 
a další efekty koronaviru poškozují různé tkáně, 
nevyjímaje ani neurologické dopady . Na zákla-
dě těchto nálezů bylo jednoznačně prokázáno, 
že se neumírá pouze s  koronavirem, ale také 
na  koronavirus . Dlouhodobé dopady různých 
tkáňových mikrodefektů i při prakticky bezpří-
znakovém průběhu je velmi obtížné hodnotit, 
ale jistě bychom se i nad tímto problémem měli 
zamýšlet . Samozřejmě se mohu mýlit a praktic-

ký dopad může být nulový, ale jsme si tím jisti? 
Proto se chceme chránit, a  i když je zřejmé, že 
respirační onemocnění s  takovýmto mecha-
nismem šíření není reálné bez obrovských ná-
kladů zastavit, musíme prudký nárůst alespoň 
brzdit do  doby, kdy budou účinné prostředky:  
lék nebo vakcína . 

Troufám si říci, že roušky prokázaly svůj vý-
znam a politizace tohoto opatření smysluplná 
není . Čistě mechanicky mají zdokumentovaný 
význam a je vidět nejen obecné snížení respi-
rací v  této době, ale i  různých alergií . Ano, je 
řada osob, které musejí mít výjimku, protože 
jim roušky mohou navozovat problémy, běžná 
populace ale určitě na nošení roušek neumírá . 
Nikdo nechce znovu vypnout ekonomiku, ale 
zamysleme se, co můžeme efektivně udělat, 
abychom stávající obrovský nárůst eliminovali . 

Největším rizikem jsou bary a  noční kluby 
a zde jsme schopni omezit otvírací dobu v noč-
ních hodinách . Obecně nemáme nic účinnějšího 
než stařičká bariérová opatření . Proto je nutné 
apelovat na celou populaci, abychom tato rizika 
vnímali: ne se jich děsili, ale abychom se chovali 
racionálně . Zcela liberální přístup je jistě pří-
jemný a dodává nám pocit absolutní svobody . 
Všichni se snad shodneme, až na  některé ex-
tremisty, že virus tu s  námi ještě dlouho bude 
a snadno nás neopustí . Pokud se ukáže, že je to 
opravdu pouze mírná „chřipečka“, rád se každé-
mu omluvím a problém covid-19 bude pryč . Co 
však budou dělat ti, již nyní jakékoliv riziko ne-
gují, kdyby se ukázalo, že pravdu nemají? 

Chci proto všechny vyzvat k  racionálnímu 
zamyšlení se nad současnou situací . Všichni 
přece chceme tuto situaci zvládnout a žít zase 
zcela normálním způsobem . A lékaři by v této 
době měli jít příkladem . 

 Prof. MUDr. Roman Prymula, CSc., Ph.D.

Národní zdravotnický informační portál  
nabídne občanům ověřené informace  
ze zdravotnictví na jednom místě

Pod záštitou Ministerstva zdravotnictví Čes-
ké republiky připravily Česká lékařská společ-
nost Jana Evangelisty Purkyně, Státní zdravotní 
ústav a  Ústav zdravotnických informací a  sta-
tistiky České republiky nový Národní zdravot-
nický informační portál (NZIP) . Jeho primárním 
cílem je poskytnout široké veřejnosti místo, 

kde nalezne důvěryhodné a garantované infor-
mace z různých oblastí českého zdravotnictví . 

Veškerý obsah publikovaný na  portálu je 
ověřovaný předními odborníky v dané oblasti 
medicíny . Díky NZIP jsou informace pro veřej-
nost dohledatelné na  jednom místě, kterému 
lze skutečně důvěřovat .
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„Vždy, když jsem měl nějaký zdravotní pro-
blém, hledal jsem na internetu, s čím by to mohlo 
souviset. Zkoušel jsem různá diskuzní fóra a  po-
dobně. Nevěděl jsem ale, kdo na dotazy odpoví-
dá. Mnohdy to ani nebyli lékaři a jejich odpovědi 
mě ještě více zmátly. Jsem proto rád, že vzniká 
projekt NZIP, kam se budu moci s důvěrou obrá-
tit,“ říká Alexander Hemala, který se stal patro-
nem projektu .

Na portálu, který bude sloužit jako zdravot-
ní průvodce a rozcestník, najdou lidé odpovědi 
na otázky týkající se zdraví, prevence, onemoc-
nění, očkování, stravování a  životního stylu, 
poskytovatelů zdravotní péče a dalších témat .

„Internet je obsahu zdravotnické tématiky plný. 
Většinou se ale jedná o  informace, které nejsou 
ověřené a  mnohdy můžou sloužit spíše kontra-
produktivně. Připravili jsme proto historicky první 
Národní zdravotnický informační portál, který 
občanům nabídne široké spektrum témat zpraco-
vaných odborníky. Věřím, že občané v NZIP získají 
oblíbený zdroj skutečně ověřených informací,“ řekl 
ministr zdravotnictví Adam Vojtěch .

„Od  NZIP si slibujeme zlepšení zdravotní gra-
motnosti obyvatel ČR, která za  průměrem EU 
bohužel zaostává. NZIP by měl nejen poskytovat 
českým občanům validní zdroj informací, ale také 
plnit určitou edukační funkci. Inspirovali jsme se 
rovněž zkušenostmi ze zahraničí, především pak 
z Rakouska. Chtěli jsme také, aby NZIP reflektoval 
odborná stanoviska, mentalitu, kulturu české ve-
řejnosti a  zároveň byl pro občany srozumitelný,“ 
dodává náměstkyně ministra Alena Šteflová .

„NZIP je skutečně revoluční projekt v  tom, že 
se za správnost uváděných informací zaručí stát 
ve spolupráci s předními znalci medicíny a zdra-
votnictví. Odpovědím, které tam občané nalez-
nou, lze skutečně věřit,“ zmiňuje na adresu NZIP 
jeho odborný garant a  zároveň ředitel Státní-
ho zdravotního ústavu Pavel Březovský . Státní 

zdravotní ústav je jedním z hlavních tvůrců ob-
sahu portálu .

Mimo to budou na  NZIP publikované od-
borné články a aktuality ze světa zdravotnictví 
nebo ukázky samovyšetření . „Občané se občas 
potýkají s problémem, že potřebují urychleně na-
jít poskytovatele zdravotní péče. NZIP proto při-
náší interaktivní mapu, která tento problém řeší, 
a pomůže najít nejbližšího lékaře. Sám jako lékař 
budu NZIP všem svým pacientům rozhodně do-
poručovat a budu apelovat na kolegy lékaře, aby 
také tak činili. Takový portál tady měl být pro lidi 
již dávno a já jsem moc rád, že se to za významné-
ho přispění odborné společnosti povedlo,“ dodá-
vá Štěpán Svačina z České lékařské společnosti 
Jana Evangelisty Purkyně, jejíž přední odborní-
ci patří mezi autory článků .

Ke  komfortu návštěvníků portálu přispěje 
rovněž intuitivní vyhledávání napříč všemi ka-
tegoriemi . Obsah je doprovázen také obrázky 
a videi . Jednoduchá grafika a navigace pomůže 
občanům v orientaci a rychlému zjištění infor-
mací, které právě hledají .

„Než se informace dostane od  autora k  ná-
vštěvníkovi NZIP, projde kontrolou odborníka, 
který ověří její správnost. V další fázi je text podro-
ben laické recenzi s cílem odhalit potenciální ne-
srozumitelnost nebo příliš odborný styl. Finální 
obsah je ve spolupráci autora a redaktora upra-
ven do  podoby, která je srozumitelná zejména 
pro širokou veřejnost. I prostřednictvím uživatel-
ského testování jsme se skutečně maximálně sna-
žili, aby byl portál co nejvíce uživatelsky přívětivý,“ 
zmínil koordinátor NZIP Martin Komenda s tím, 
že práce na obsahu NZIP nekončí a bude konti-
nuálně pokračovat .

V rámci ustanovené spolupráce s odbornými 
společnostmi a  Státním zdravotním ústavem 
budou průběžně zpracovávána nová témata .

Gabriela Štěpanyová, tisková mluvčí

World polio day. „One Day. One Focus: Ending Polio“ 
24. 10. Světový den polia je každoročně vyhlašován Světovou zdravotnickou organizací 
(WHO) a připomíná hlavní cíl eradikovat poliomyelitidu a dosáhnout tak světa bez obrn 
vyvolaných polioviry.
Poliomyelitida (dětská přenosná obrna) 

Poliomyelitida je vysoce nakažlivé virové 
onemocnění; neuroinfekce, která postihuje 
přední rohy míšní, může způsobit celoživotní 
ochrnutí i smrt . 

Virus poliomyelitidy se přenáší z  člověka  
na  člověka fekálně-orální nebo orálně-orální  
cestou . 

V dětském věku probíhá většina infekcí po-
liovirem bez příznaků a pouze u jedné z 200 až 
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300 nakažených osob se vyvine závažná forma 
onemocnění, která vyvolává ochrnutí . 

Infekce poliovirem, u  nichž se neprojeví 
žádné příznaky, zůstanou většinou neodhaleny 
a  nediagnostikovány . Nicméně lidé, kteří mají 
neparalytickou bezpříznakovou formu, jsou 
infekční pro své okolí; ještě několik týdnů vstu-
pu viru do organismu vylučují poliovirus stolicí 
a sliznicemi úst a nosu . Tito lidé mohou nakazit 
další jedince, u  kterých se může vyvinout zá-
važná forma tohoto onemocnění . 
Eliminace poliomyelitidy v ČR 

Díky úspěšnému očkovacímu programu 
je Česká republika od  roku 1961 Polio-free . 
Vzhledem k  epidemiologické situaci ve  světě 
a  přetrvávajícím přenosu divokého polioviru 
v  Pákistánu a  v  Afghánistánu nelze vyloučit 
možnost zavlečení onemocnění do  ČR . Proti-
epidemická opatření, na  prvním místě očko-
vání, proto zůstávají nadále v  platnosti . Oč-
kování proti přenosné dětské obrně zabrání 
nejen onemocnění, ale také jejím případným 
pozdním následkům, postpoliomyelitickému 
syndromu (PPS) nebo progresivní postpolio-
myelitické muskulární atrofii (PPMA) . Je nutné 
si uvědomit, že žádné očkování nás nechrání 
celoživotně . Proto WHO doporučuje přeočko-
vání při cestách do zemí s výskytem polioviru . 
Program globální eradikace/vymýcení  
poliomyelitidy 

Program byl zahájen v roce 1988 (WHO) . Po-
lioeradikační program od doby svého zahájení 
zabránil stovkám tisíc případů paralytických 
onemocnění dětí . V roce 1988 ve světě žilo pou-
ze 10 % dětí v  zemích bez obrny; v  roce 2016 
to bylo více než 95 % dětí . Počet paralytických 
případů polia se snížil o 99,9 % z více než odha-
dovaných 350 000 v roce 1985 na 176 hlášených 
případů v  roce 2019 (v  roce 2017 bylo hlášeno 
historické minimum – 22 případů) . Od roku 1988 
počet zemí s  endemickým výskytem divokých 
poliovirů poklesl ze 125  zemí na  3 v  roce 2017 
(Pákistán, Afghánistán, Nigérie) a od roku 2018 
se případy polia vyskytují pouze v Afghánistánu 
(2019: 29 případů) a v Pákistánu (2019: 147 pří-
padů) . Region Afrika byl v pořadí jako čtvrtý ze 
šesti regionů WHO certifikován jako polio-free 
25 . srpna 2020 . Nicméně se zde stále vyskytují 
místní ohniska cirkulujícího od  vakcinálního 
kmene derivovaného polioviru (cVDPV) . 

Ve stanovisku 23 . IHR (2005) Emergency comit- 
tee WHO z prosince 2019 k mezinárodnímu šíře-
ní polioviru se konstatuje, že přes tyto úspěchy 
vzhledem k nestabilní politické situaci a k vojen-
ským nepokojům v některých zemích přetrvává 
stále riziko šíření viru . Takže pokud se nepodaří 
udržet dostatečnou proočkovanost proti dětské 
přenosné obrně, onemocnění se může začít šířit 
kdekoliv, tedy může být zavlečeno i k nám . 
https://www .who .int/news/item/20-12-2019- 
-statement-o-the-twenty-third-ihr-emergency- 
-committee-regarding-the-international-
-spread-of-polioviru 
Doživotní Následky Poliomyelitidy  
– Postpoliomyelitický Syndrom (PPS) 

Podle statistik WHO žije v  současné době 
na světě asi 12 milionů lidí, kteří mají větší či men-
ší následky po prožité poliomyelitidě . Mezi hlavní 
symptomy PPS (diagnóza podle mezinárodní kla-
sifikace nemocí je B91) patří zejména nadměrná 
nevysvětlitelná únava, svalová slabost – narůstá-
ní paréz a svalových atrofií, výrazná bolest svalů 
a  kloubů, vazovagální synkopy (VVS), poruchy 
spánku, přecitlivělost k  chladu a  bolesti, potíže 
s polykáním a dýcháním . Symptomy PPS se mo-
hou objevit neočekávaně, po 15 i 30 letech (roz-
mezí od 8 do 71 let) po primárním onemocnění, 
až v 75 % po paralytické formě a ve 40 % po nepa-
ralytické formě onemocnění . První příznaky PPS 
se obvykle objevují ve věku 35 až 60 let . 

Mezinárodní organizace POST-POLIO HE-
ALTH se snaží shromažďovat informace o PPS . 
V České republice se tzv. „Obrnáři“ 
sdružují v Asociaci polio 

Na  celém světě se v  jednotlivých zemích 
lidé postižení obrnou sdružují, aby se vzájem-
ně podporovali a pomáhali si . V České repub-
lice je to spolek Asociace polio (AP) . Základním 
programem AP je hájení a prosazování zájmů 
skupiny osob postižených trvalými následky 
po poliomyelitidě, tedy chronicky nemocných 
s  postižením různého druhu a  stupně . Cílem 
AP je hájit zájmy této poměrně ještě početné 
skupiny invalidních občanů . V současnosti má 
Asociace polio do 1 000 aktivních členů . 
Více zde: https://www .polio .cz/ 

Státní zdravotní ústav s  Asociací polio 
dlouhodobě spolupracuje a  společně s  AP 
připravil již dvě odborné konference s téma-
tem „Postpoliomyelitický syndrom. Přenosná 
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dětská obrna.“ Materiály z  konferencí a  au-
tentické výpovědi obrnářů naleznete zde: 
http://www .szu .cz/tema/prevence/odborna-
-konference-postpoliomyeliticky-syndrom-
-prenosna-1 
http://www .szu .cz/tema/prevence/jednodenni- 
odborna-konference-postpoliomyeliticky-syndrom 

Příští rok, v roce 2021, bude Česká repub-

lika 60 let bez případu přenosné dětské obr-
ny. Díky očkování!!! Očkování má smysl. Ne-
zapomeňte, že vakcíny účinkují, jen pokud 
jsou aplikovány. A to platí nejen pro polio! 
Nezapomínejte a očkujte se! 

Oddělení epidemiologie infekčních nemocí 
Centrum epidemiologie a mikrobiologie 

Státní zdravotní ústav

Jsme první akreditované zdravotnické zařízení 
Státní léčebné lázně Janské Lázně se staly prvním akreditovaným 
zdravotnickým zařízením v  ČR poskytujícím lázeňskou péči a  péči 
v odborném léčebném ústavu. Ve dnech 18. až 19. 6. 2020 úspěšně 
absolvovaly akreditační audit. Prověřovány byly všechny oblasti 
zavedeného systému řízení kvality a bezpečí poskytovaných služeb 
dle akreditačních standardů. Na základě výsledků auditu lázně zís-
kaly certifikát o udělení akreditace.

Počátek myšlenky akreditovat SLL Janské 
Lázně se zrodil začátkem roku 2018, kdy pro-
běhly první konzultace, předakreditační šetře-
ní a s tím následně spojené intenzivní přípravy . 
Po  celou dobu příprav probíhala komunikace 
a spolupráce mezi naším zařízením a Spojenou 
akreditační komisí ohledně dotazů a nesrovna-
lostem nutným ke konzultacím .

Pro klienty znamená akreditované zařízení 
v ČR záruku špičkové kvality . Naše zařízení po-
skytuje léčebnou péči díky přírodnímu minerál-
nímu pramenu již řadu let, má tradici a  zkuše-
nosti . A právě díky kvalifikovanému personálu, 
který se našim pacientům individuálně věnuje, 

dosahujeme úspěchů v  léčbě každého jednot-
livce . Akreditace znamená oficiální potvrzení 
skutečnosti, že lázně zabezpečují kvalitní a bez-
pečnou léčbu pacientů, a to v souladu s platnou 
legislativou . Získáním certifikátu nic nekončí, ba 
naopak začíná soustavný a dá se říci nikdy ne-
končící proces, kterým se snažíme zvyšovat do-
saženou úroveň poskytované péče .

Dne 16 . 7 . 2020 proběhlo slavnostní předání 
certifikátu ve Státních léčebných lázních . Ředi-
tel podniku Mgr .  Martin Voženílek slavnostně 
převzal certifikát z  rukou ředitele Spojené ak-
reditační komise MUDr .  Davida Marxe, který 
kladně hodnotil rozhodnutí vedení lázní pod-



stoupit akreditační šetření i v nepříznivé době 
týkající se koronavirové epidemie a vyzvedl je-
dinečnost našich lázní . V současnosti jsme prv-
ní lázeňské zařízení, co se týče velikosti a spekt-
ra poskytovaných služeb – kombinace lázeňské 
péče a  léčebné péče v  Odborném léčebném 
ústavu, které získalo akreditaci Spojené akredi-
tační komise .

Jak uvedl ředitel Mgr . Voženílek na slavnost-
ním předání, do cílů podniku budou v následu-

jících letech zahrnuty investice, které by měly 
zvýšit komfort pacienta a  zlepšit prostředí, 
ve kterém jsou poskytovány kvalitní služby s cí-
lem zajistit bezpečí pacienta a  zaměstnance . 
Za úspěchem získání certifikátu stojí každý za-
městnanec našeho zařízení, a proto velké díky 
patří všem našim zaměstnancům . 

Mgr. Kateřina Kaufmannová,  
obchodní manažerka,  

vedoucí oddělení auditu a řízení kvality

Předání daru Asociace polio SLL Janské Lázně 
1 . července 2020 byl krásný den . V Praze, od-

kud jsem vyjížděla s  drahocenným nákladem 
vyleštěných stojanů na  hole a  s  hromádkou 
Sborníků Asociace polio, i v Janských Lázních, 
kde již čekal Emil Chadima s doprovodem, aby 
pomohl s vyložením nákladu . 

Po  jarním půstu bylo všechno prosvětlené, 
veselé, lidé se na  potkání vítali a  blahopřáli si 
k potkání, posedávali u stolků před i v Koloná-
dě . Ale nás, zástupce asociace, čekala práce: 
potkání se s  organizátorem CEREBROCONU, 
Mgr .  J . Mertlíkem . Audience u  paní primářky 
MUDr .  I . Uiberlayové pro upřesňování plánu 
podzimní konference . Hledání volného místa 
v časovém rozvrhu ředitele Státních léčebných 
lázní, Mgr .  M . Voženílka, pro uspořádání slav-
nostního předání daru Asociace polio lázním 
– předání šesti bílých stojanů na  hole . Stoja-
nů, které vymyslel a vyrobil Ing . P . Vobořil pro 
tuto příležitost . Snímky paní kulturní I . Kory-
tářové dokládají, že se dlouho plánovaná akce 
povedla . Posuďte sami – les hrdě vztyčených 
stojanů už na první pohled přesvědčí, jak dob-
ře budou sloužit . Budou k  dispozici k  odklá-
dání holí a berlí tam, kde je to nejvíc potřeba, 
před vstupem do  bazénu, před posazením se 
k jídelnímu stolu . Tiší bílí nerezavějící kamará-
di . A myslím, že i když jsme avizovali dopředu 
jejich existenci (v obavách, jestli náš dar bude 
přijat), byla míra překvapení, zračící se ve tváři 
ředitele lázní, paní primářky, paní náměstkyně 
a  dalšího doprovodu velká, opravdová a  pří-
jemná . Dokola rozesazení obrnářky a  obrnáři, 
kterým jsme stačili o  akci povědět, zkoumavě 
na svých vozících přihlíželi a za nimi se hrnuli 
další, kteří přibíhali z procedur . 

Co ještě dodat . Je to dobrý pocit vidět, jak 
se uskutečňuje uzavřená dohoda o spolupráci 

mezi SLL Janské Lázně a Asociací polio . Platí, že 
„obě strany se navzájem podílejí na konání někte-
rých akcí, především v Janských Lázních, ale jsou 
přesvědčeny, že užší spolupráce by pro obě strany 
byla přínosem a mohla přispět k lepšímu pocho-
pení a porozumění činností a konání druhé strany 
a přispět ke vzniku dalších společných aktivit.“

M. Stránská
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Ze života manželů Šindelářových 
aneb Zajímavá dvojka Evy ze Slovenska a Františka z Čech

Výmluvný podtitul. Manželství Evy a Františka je jedno z mnoha, které se zrodily díky překonané 
dětské obrně a následným častým pobytům v lázních. 

Oslovili jsme Evu, zda by přispěla do této rubriky svými příběhy. Ukázalo se, že je výborná vyprávěč-
ka. A taky, že má o čem vyprávět. Jen nás mrzí, že pro omezené možnosti Zpravodaje můžeme zveřejnit 
jen některé fragmenty jejího příspěvku.

(red) 

Ing. Eva Šindelářová, rozená Voroninová
„Však já ti ukážu, že něco dokážu!“ 

Dětství
Narodila jsem se v maleb-
ném městečku na výcho-
dě Slovenska – v Prešově, 
v prosinci 1952 . V osmém 
měsíci mého života jsem 
dostala dětskou obrnu . 
Byla jsem celkově posti-
žená, ale nejvíc to zasáhlo 
mou pravou dolní konče-

tinu, která ochrnula úplně . Převezli mne do ne-
mocnice v  Košicích, kde mne však neléčili, ale 
jenom pozorovali, kdy umřu . Když jsem do půl 
roku neumřela, poslali mne letadlem do  Bra-
tislavy . Tam jsem strávila čtyři roky a  tam mne 
naučili chodit o dvou berlích .

Když můj otec zjistil, že mám následky 
po  dětské obrně, požádal o  rozvod . Prohlásil, 
že on mrzáka vychovávat nebude a nechal ma-
minku se čtyřmi dětmi . Otec se narodil v Tašken-
tu v  Uzbekistánu, maminka se narodila v  USA, 
v městečku New Salem Pa u New Yorku . Ale oba 
vyrůstali na  Slovensku . Otec se dostal na  Slo-
vensko v rámci Interhelpu, maminka se s rodiči 
a čtyřmi sourozenci vrátila z USA v roce 1920 . 

Po  rozvodu maminka zůstala doma, bez 
prostředků, se čtyřmi dětmi . Otec odmítal 
platit alimenty, navíc se rád napil . Vzhledem 
k tomu, že maminka musela v mládí pomáhat 
své mamince s domácností a s bratry, nezískala 
potřebné vzdělání . Musela si rychle najít práci, 
a tak vzala za vděk práci uklízečky . 
Poprvé v Janských Lázních, škola 

Do Janských Lázní jsem se dostala na pod-
zim v roce 1959 . V té době začínala škola . Velkou 
část první třídy jsem strávila v Janských Lázních 
a moc jsem se toho nenaučila . Mamince dopo-
ručili, aby mne nechala ročník zopakovat . Ma-
minka však trvala na tom, abych do druhé třídy 
šla . Vše jsem úspěšně zvládla . 

Jako všechny děti, tak i  já jsem zřejmě zlo-
bila . Ve  třídě děti po  sobě házely houbou 
a  jednou houba přistála na mé lavici . Popadla 
jsem ji a hodila směrem k  tabuli . Jenže v  tom 
okamžiku vstoupil do  třídy pan učitel, hrozně 
se na mne rozčílil a před celou třídou prohlásil, 
že takové mrzáky jako jsem já, by měli pálit . Zů-
stala jsem jako opařená . Děti na tento incident 
jistě brzo zapomněly . Jenže já ne . Já jsem se za-
tvrdila a řekla jsem si v duchu pro sebe: „Však já 
ti ukážu, že něco dokážu!“ Tato věta mne pro-
vázela a motivovala po celý život .

Po  ukončení základní školy jsem se dosta-
la na  Střední ekonomickou školu do  Prešova 
a po čtyřech letech, majíce na mysli větu: „Však 
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já ti ukážu, že něco dokážu!“, jsem úspěšně 
odmaturovala a  odvážně se přihlásila na  VŠE 
do Košic . Dostudovala jsem už v Praze . Po pře-
stupu jsem musela ve  čtvrtém ročníku udělat 
osm rozdílových a sedm normálních zkoušek .
Pracovní uplatnění, výpověď, invalidní důchod

Po  skončení VŠE jsem našla práci v  mate-
riálové účtárně v  Metalurgických závodech 
v Týnci nad Sázavou, kde pracoval i František . 
Alespoň jsme se mohli vždy dohodnout, jak se 
postaráme o děti . Bylo to velmi náročné . Hod-
ně nám pomáhala Františkova maminka, byla 
úžasná . Po  mateřské dovolené jsem se vrátila 
zpět a  začala od  píky . Brzy jsem postoupila 
do oddělení statistiky a rozborů, po té na mís-
to metodičky informační soustavy, protože 
původní metodička šla do  důchodu . Meto-
dicky jsem řídila operativní evidenci, účetnic-
tví, a  nakonec jsem měla povýšit do  funkce  
hlavní účetní . 

V  té době jsem onemocněla a  ještě během 
pracovní neschopností mi přišel dopis od vede-
ní, že se moje místo metodičky ruší a že se mám 
dostavit na  personální oddělení pro výpověď 
pro nadbytečnost . Obrátila jsem se na  OSSZ 
a požádala o plný invalidní důchod . Po 27 letech 
práce jsem dostala plný invalidní důchod a ode-
šla jsem ze zaměstnání bez ztráty kytičky . 

Teď jsem měla konečně od stresu a nadměr-
ného psychického vypětí pokoj . Jenže jsem 
narazila na jiný problém . Najednou jsem měla 
spoustu času a nevěděla, co s ním . Dopadly mě 
deprese . Zachránil mě František . Koupil mi po-
čítač, na kterém jsem se mohla realizovat . Za-
čala jsem fotografovat a ukládat si fotky do po-
čítače . Pomocí e-mailů jsem získávala nové 
informace od  přátel, následovala Wikipédie, 

YouTube, Facebook, počítačové hry . Hned mi 
bylo na tom světě veseleji .
Léčení

Samozřejmě jsem se snažila léčit a  vyléčit . 
Vymyslela jsem, že s  obrnou zamávám, když 
budu jezdit na kole . Kolo jsem však neměla . Po-
řídila jsem si ho až na střední škole za prospě-
chové stipendium . Jezdila jsem na něm denně 
i po těch nejfrekventovanějších silnicích v Pre-
šově . Při stěhování do Chrástu jsem si přivezla 
psací stůl a toto kolo . Ale po druhém těhoten-
ství již na ježdění nebyl čas ani síly . 

Od dětských let jezdím pravidelně do lázní . 
Lázně to byl můj druhý domov . Tam jsem se 
vždycky těšila, užívala si procedur (hlavně ba-
zény a kondiční tělocvik) a také přátel, se kte-
rými jsme dělali různé túry a večery jsme trávili 
na  tanečkách a při písničkách . Nejčastěji jsem 
se léčila v  Janských Lázních . Ale absolvovala 
jsem také pobyty v  Mariánských Lázních, Vel-
kých Losinách, Vráži u Písku a Karviné-Darkově .
Sport a záliby

Sport patří mezi moje koníčky . Věnovala 
jsem se plavání, jízdě na kole, stolnímu tenisu, 
tanci, volejbalu, badmintonu, šachům, apod . 
Ze zálib je to hudba, divadlo, knihy . Čtení jsem 
měla raději než zmrzlinu . Když mi maminka 
dala 1 Kč na  zmrzlinu (zmrzlina stála 0,70 Kč), 
tak jsem si ji schovala a po našetření potřebné 
částky jsem běžela do knihkupectví . Moje vá-
šeň je fotografování . Ani rozbití čtyř fotoapará-
tů mi nezabránilo v tom, abych si koupila pátý .

Pěstovala jsem zeleninu, ovoce i  květiny, 
chovali jsme psy a kočky .

Věnovala jsem se ručním pracím, vyšívání ob-
razů, vypichování gobelínů, skládání puzzle . Milu-
ji luštění křížovek a sudoku, hraji počítačové hry .

František Šindelář
„Největší zálibou je můj domeček“

Narodil jsem se v  Be-
nešově, také v  prosinci 
1952 . Onemocněl jsem 
dětskou obrnou v  1957, 
a  to přesto, že jsem byl 
očkován mrtvou vakcí-
nou proti poliomyeliti-
dě . Ihned mne odvezli 
na Bulovku a začali léčit . 
Obrnou byly zasaženy 

obě dolní končetiny a levá ruka . Naučil jsem se 
chodit s jednou berlí .

Otec a matka byli skvělí rodiče . Maminka zů-
stala se mnou do mých patnácti let a až poté 
nastoupila do  zaměstnání do  Metalurgických 
závodů . Tatínek byl zedník, takže měl na to, aby 
mi postavil domeček na  bydlení . V  Janských 
Lázních jsem byl poprvé ve svých devíti letech .
Škola, pracovní uplatnění, invalidní důchod 

Základní školu jsem absolvoval s vyzname-
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náním . Maminka na  mne dohlížela, abych se 
dobře učil . Přál jsem si být opravářem televizí 
a rádií . Do učení mne vzali Metalurgické závo-
dy, ale jako elektrikáře pro silnoproud . Abych 
měl vyšší platovou třídu, dálkově jsem studo-
val Střední školu elektrotechnickou a úspěšně 
jsem odmaturoval .

Po  vyučení jsem dostal místo elektrikáře 
v  Metalurgických závodech . Měl jsem na  sta-
rosti převíjení motorů do  3,5 kW . Na  elektro- 
dílně jsem vydržel 33 let . Ke svým padesátinám 
jsem dostal od vedení Metalurgických závodů 
„dárek“ – výpověď pro nadbytečnost . Úřad 
práce mi nebyl schopen nabídnout vhodnou 
práci, tak jsem si zažádal o  plný invalidní dů-
chod a bylo mi vyhověno . 
Záliby

V podstatě jsme měli stejné záliby s manžel-
kou Evou . Avšak mou největší zálibou byl můj 
domeček, který mi postavil tatínek a  o  který 
jsem se snažil řádně starat . Také jsem pečoval 
o zahrádku a skleník, staral se o pejsky a kočičky . 

Jak jsme se seznámili a vydrželi to spolu 45 let
Za všechno může Pramínek lásky za Vesnou v Janských Lázních

Seznámili jsme se v Janských Lázních v květ-
nu v  roce 1971 . Františkovy počáteční pokusy 
o  seznámení narazily u  mne na  velký odpor, 
ale on se nevzdával . Neustále mi něco poví-
dal, usilovně se snažil pozvat mně na  rande . 
Odmítala jsem . Řekla jsem mu, že takového 
zarostlého, neoholeného kluka s dlouhými vla-
sy a  v  ošoupaných riflích bych se večer určitě 
lekla . Na druhý den přišel na krátko ostříhaný, 
oholený a  na  nohách měl nažehlené tesilové 
kalhoty . Jednou „omylem“ vešel do mého po-
koje na  Révě . Lekla jsem se a… legitimovala 
ho . Zjistila jsem si jméno a  příjmení, bydliště 
a nenápadně jsem se podívala, zda je už žena-
tý . Nebyl . Zeptala jsem se, kdeže se nachází ten 
Chrást nad Sázavou . Pro mne, holku z Prešova, 
byl i  pojem Praha velice vzdálený… Nakonec 
mě vylákal k  Pramínku lásky, z  něhož jsme se 
obřadně napili, načež jsem prohlásila – Stejně 
se do tebe nezamiluji . Nyní vidím, jak hluboce 
jsem se pletla . Pramínek lásky zřejmě funguje .

Na  jeho naléhání jsem mu dala moji adre-
su a prohlásila jsem – Stejně mne nenavštívíš . 
Takovou dálku… O  prázdninách se u  nás na-
jednou objevil ve dveřích, po strastiplné cestě 

vlakem, kterou proseděl v chodbičce na kufru . 
Ve  dveřích se však objevila i  moje maminka 
a  rezolutně prohlásila, že u  nás bydlet nemů-
že . Nakonec bydlel čtrnáct dnů u mého bratra 
a jeho manželky Heleny . 

František chtěl, abych taky já navštívila 
jeho v Chrástu . Moje maminka časem povolila 
a pustila mne poprvé do světa bez svého do-
provodu . Do  Chrástu jsme dorazili o  půlnoci . 
Františkovi rodiče už na  nás čekali . Maminka 
rozhodla, že František bude spát na půdě a  já 
s nimi v ložnici . František se však nedal a propa-
šoval mne na pokojík na půdě . Po týdnu jsem 
se opět vrátila k mamince .

Setkávali jsme se, jak to jen šlo . František 
k nám jezdil na Vánoce, na Velikonoce, já jsem 
k němu jezdila o prázdninách . Dokonce jsem si 
v  Metalurgických závodech našla prázdnino-
vou brigádu . Psali jsme si dopisy . Na Františko-
vu radu jsem se naučila vařit sedm jídel: kned-
líky se zelím a  vepřovým, řízky s  brambory, 
hovězí guláš, rybu s rýží, plněné papriky s raj-
skou omáčkou a špagetami, palačinky, kynuté 
knedlíky . Pak jsem přijela do  Chrástu a  hned 
jsem se s tím pochlubila . Františkova maminka 
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mi řekla, ať tedy udělám kynuté knedlíky s bo-
růvkami . Přeběhl mi mráz po zádech . Bála jsem 
se, že mi těsto nevykyne . No, nakonec vykynu-
lo a knedlíky se povedly . Františkova maminka 
prohlásila, že to byla zkouška, a že tedy můžu 
k nim do rodiny . 

Jak šel čas, chtěli jsme být spolu častěji a čas-
těji . František přišel s návrhem, abych vysokou 
školu dokončila v Praze . Jako důvod, proč chci 
studovat v  Praze, jsem napsala, že se budu 
vdávat i když jsem se vdávat nemusela . Svatba 
byla 12 . 9 . 1975 . Oblékla jsem se do svých ma-
turitních bílých šatů, ortopedické boty jsem si 
přestříkala bílou barvou, do vlasů jsem si dala 
zapůjčený závoj . František si vzal oblek, který 
měl ještě do tanečních . Hostina byla v rodném 
domku Františka . 
Děti 

I přes svůj zdravotní stav jsme se snažili vše 
dobře zvládnout . Velkou pomoc nám poskytli 
Františkovi rodiče . Společně jsme vychovávali 
své děti, učili jsme je plavat na řece Sázavě, jez-
dit na kole, bruslit, lyžovat . Vozili jsme je cvičit 
do Sokola a  taky na nácvik spartakiády, dcera 
Lívie byla až v  Praze na  Strahově . Máme dvě 
dcery Lenku a  Lívii . Obě absolvovaly střední 
školu . Lenka má Obchodní akademii, ale nejde 
v mých stopách . Raději půjčuje knihy v knihov-
ně . Lívie má střední zemědělskou školu a pra-
cuje jako zootechnička v  jedné zemědělské 
společnosti u  Sedlčan, kde také bydlí . Na  vy-
soké školy nechtěly . Máme dvě vnučky: Julie 
má 16 let, Viola má 13 let . Často se vzájemně 
navštěvujeme .
Cestování

Jedním z našich největších koníčků je cesto-
vání . Cestovali jsme do zahraničí i po tuzemsku 

s dětmi a někdy také sami . Jezdili jsme do Bul-
harska, Jugoslávie, Německa, Rakouska, Itálie, 
Polska a dnes i na Slovensko (to je teď také za-
hraničí) . Milujeme vodní nádrže . Jednak je to 
v rovině a  lze se podél břehů procházet nebo 
projíždět na  elektrických vozících . Navštívi-
li jsme vodní nádrže v  Čechách: Lipno, Orlík, 
Slapy, Štěchovice, Kamýk nad Vltavou, Vrané 
nad Vltavou, Černé jezero, Jesenice u  Chebu, 
Skalka, Klíčava, Dlouhé stráně, Žermanickou 
přehradu, Rozkoš, vodní nádrže na Slovensku: 
Zemplínská šírava, Domaša, Vrbov, Liptovská 
Mara, Morské oko, Štrbské pleso, vodní nádrže 
v Polsku: Bukovka, Otmuchovské jezero a vod-
ní nádrž v Jugoslávii – Plitvická jezera . Navštívili 
jsme hory: Tatry, Krkonoše, Jeseníky, Šumava, 
lázně v Čechách: Lednice, Ostrožská Nová Ves, 
Libverda, Luhačovice, Bělohrad, Bohdaneč, 
Železnice, Františkovy Lázně, Karlovy Vary, Tře-
boň, Bechyně, Vráž u Písku, Lázně Mšené-lázně, 
Teplice v  Čechách, Jeseník, Karlova studánka, 
Lipová, Velké Losiny, Klimkovice, Darkov, Podě-
brady, Velichovky . 
Společenská angažovanost.

Oba jsme byli asi 40 let členy Svazu invali-
dů v Týnci nad Sázavou . Já jsem asi 20 let vedla 
evidenci členů celkem i podle jednotlivých vad 
a  starala se o  pokladnu . František chvíli dělal 
předsedu SI . Před pěti lety jsme z této organi-
zace vystoupili . Nemohli jsme se zúčastňovat 
schůzí v místním kulturním domě pro bariery . 

Snažíme se formou proseb a  žádostí pů-
sobit na vedení Městského úřadu v Týnci nad 
Sázavou, aby opravili chodníky a vozovky, aby 
vyhradili parkoviště před obchody pro invali-
dy, aby udělali nájezdové rampy do  Městské-
ho úřadu, polikliniky, atd ., aby udělali výtah 
na Městském úřadě, aby namontovali svodidla 
tam, kde hrozí sjetí vozidla do  srázu… Často 
jsme uspěli, ale nezřídka taky ne .
 Máme normální hezký život

Snažili jsme se žit jako normální obyčejní 
lidé, měli jsme své koníčky, své záliby a snažili 
se dělat vše podle našich schopností

František zařizoval technické věci kolem 
domečku – výstavbu nového komínu, opravu 
střechy, zateplení domečku, výstavbu skleníku, 
vysokých záhonů, apod . Já jsem vařila, prala 
prádlo, žehlila, šila a  pletla věci pro děti, pro-
tože v obchodech to bylo nedostatkové zboží . 
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Zdravotní stav nás donutil udělat úpravy v do-
mečku . Na  překonání 12 schodů do  bytu, jsme 
si nechali udělat výtah z garáže do dílny, zvýšili 
jsme si WC a  nainstalovali madla . Místo vany 
máme sprchový kout se sprchovou židlí . Postele 
v ložnici máme na vysokých nožkách, aby se nám 
snadněji vstávalo . Koberce máme v celém bytě, 
aby nám neklouzaly berle . Dveře jsou posuvné, 
aby se snadněji dalo projet mechanickým vozí-
kem . V celém bytě jsme vyndali prahy . 

Jak léta ubíhají, ubývají nám síly . Dnes jsme 
rádi, že zvládáme domácnost a dostaneme se 
ven pomocí elektrických vozíků . Ještě, že teď 
už jsou takové vymoženosti, jako je automatic-
ká pračka, myčka nádobí, mikrovlnná trouba, 
sporák, lednice… A když je to potřeba, pomá-
hají nám naše děti .

Jsem moc vděčná Františkovi a  jeho rodi-
čům, že jsme společně dosáhli toho, čeho jsme 
dosáhli . Pomáhali i sousedé a bývalí spolupra-
covníci . Ale i státní úřady tím, že nám přispěly 
na nákup motorového vozidla, na nákup ližin, 
jeřábku, ručního ovládaní do auta, přidělením 
průkazů OZP, poskytováním lázní, poskytová-
ním zdravotních pomůcek jako jsou berle, orto-
pedické boty, aparáty, apod . Bez jejich pomoci 
by byl náš život mnohem složitější a nezvlád-
nutelnější . 

Ani obrna nám nezabránila žit hezkým oby-
čejným životem . Hlavně, aby nás neskolil koro-
navirus . 

Zdraví vás Eva a František Šindelářovi
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Dvacáté výročí NRZP oslavila v Jízdárně Pražského hradu
Ano, Národní rada zdravotně postižených, 

z .s ., vznikla před dvaceti lety . A Asociace polio, 
jako jeden ze spolupracujících spolků, se osla-
vy v zastoupení předsedkyně a místopředsed-
kyně zúčastnila . 

Naše členství v  radě trvá podle placených 
příspěvků pět let . A  celých těchto pět let čer-
páme z jejích zkušeností a rad . NRZP už dvě de-
setiletí zastřešuje spolky, kde více než polovinu 
členů tvoří lidé s  handicapem a  jejich blízcí . 
Přispěla k přijetí řady novel ke zlepšení života 
handicapovaných . Vyjednává za  ně s  vládou, 
ministerstvy, kraji, zákonodárci či úřady . Ostře 
vystupovala pro zrušení sKaret, s nimiž si měli 
potřební povinně vybírat dávky z bankomatů . 
Mezi své dosavadní úspěchy řadí prosazení zá-
kona o sociálních službách v Česku . 

Při našem rozhovoru s Mgr . Krásou o úspě-
ších a  problémech si předseda postěžoval, že 

se ovšem doposud nepodařilo přijmout na-
příklad zákon o  ucelené rehabilitaci . Na  tuto 
skutečnost také Asociace polio každoročně 
poukazuje při podávání závěrečných zpráv 
o splnění dotačních projektů . „Dá se také před-
pokládat, že bude v  příštích letech kvůli krizi 
a  zajišťování peněz, naplňování cílů složitější 
a rada bude muset vystupovat výrazněji,“ řekl 
Krása, který v  čele rady stojí téměř 18 let . Ale 
věří, že se případné škrty lidí s handicapem pří-
liš nedotknou .

Předseda jistě čerpá ze současných jednání 
s vládou . Statečnost lidí, kteří se někdy i celoži-
votně potýkají se svými tělesnými omezeními, 
vyzdvihl na oslavě premiér Andrej Babiš . Osla-
vu pozdravili i  ministři Karel Havlíček a  Jana 
Maláčová, a  další přítomní politici či příznivci 
sdružení . „Žít se zdravotním handicapem je 
těžké a lidé, kteří bojují s nepřízní osudu a ne-
vzdávají se, nám všem mohou být inspirací,“ 
uvedl Babiš a poděkoval radě za její práci . Při-
pomněl, že zdravotně postižení jsou jednou 
z nejohroženějších skupin obyvatel při pande-
mii koronaviru . „Klíčová je dostupná zdravotní 
a sociální péče a včasná informovanost i mezi 
blízkými,“ uvedl .

I my za Asociaci polio skromně dodáváme – 
hodně síly a úspěchů do dalších let, NRZP!

Marcela Stránská, Jaroslava Šebestová

Odešel dobrý přítel a kamarád Ing. Zdeněk Opravil – vzpomínka
Ing . Zdeňka Opravila jsem znal, a při setká-

ních v  Janských lázních jsem se s  ním a  jeho 
ženou Hanou, jako se známými, zdravil dlouhá 
léta . Pro mnohé z vás, členy našeho obrnářské-
ho společenství, to platí stejně a hodně vás ho 
znalo déle než já . 

Nicméně od  července roku 2000 se datuje 
naše velké, opravdové a dá se říct rodinné přá-
telství . Jak k tomu došlo? Tehdy jsme společně 
s manžely Opravilovými, Novotnými a Šmahe-
lovými podnikli „obrnářsky“ velkou výpravu ze 
Zlatého návrší k prameni Labe, k Labské bou-
dě a  přes Pančavské vodopády zpět . Během 
této cesty jsme si vzájemně popovídali hodně 
podrobností a  ukázalo se, že nás v  mnohém 
spojují společné názory na život a svět kolem 
nás . Padli jsme si tedy do oka a od těch dob již 
následovalo setkávání ať už při společných po-
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bytech v Janských Lázních, často i při jiných pří-
ležitostech, nebo na setkáních u někoho doma . 
Postupně se do  toho kolektivu příležitostně 
přidali i  manželé Borcelovi, Bébrovi, Proškovi, 
Soukupovi… a  musel bych jmenovat spoustu 
dalších, kteří se k jádru party často připojovali .

Čemu dát přednost při vzpomínce na Zdeň-
ka? Vždyť to byl člověk vysoce aktivní, člověk 
široké a dobrosrdečné duše, lesník tělem i duší, 
milovník přírody, náruživý cestovatel, milov-
ník umění, výborný kuchař a  hlavně pozorný 
manžel, spolehlivý otec a laskavý, hodný děde-
ček svých vnoučat, na které byl náležitě pyšný 
a hrdý . A málem bych zapomněl – výborný řidič .

Snad bude dobré začít jeho cestovatelskými 
zážitky, kdy s manželkou Hankou procestovali 
skoro celou Evropu, a dalších mnoho zemí svě-
ta, např . Čínu, USA, Mexiko, Peru, Keňu s jejím 
nepřeberným množstvím zvířat a  v  loňském 
roce se uskutečnil jeho životní sen – cesta 
na Aljašku – potěšení pro jeho lesnickou duši – 
divoká příroda a divoká zvěř .

My jsme jeho zkušenosti a  zážitky z  cest 
využívali především během cest po Rakousku 
a  Německu při návratech z  mnohonásobně 
opakovaných dovolených v chorvatské Makar-
ské . K tomu jen drobná vzpomínka z několika 
návratů, při nichž Zdeněk říká: „…tak letos to 
bylo naposledy“ a  nejpozději v  lednu násle-
dujícího roku pak přišel telefonát: „Tak co? Už 
máme tu Makarskou objednanou?“ . 

A vzpomínky na naši společnou dovolenou 
v Turecku! Plný „pytel“ povedených příhod s ta-
jemným obsahem, na které nejde nikdy zapo-
menout .

Zahraniční cesty byly jistě zajímavé, ale pře-
devším je třeba připomenout jeho lásku ke Kr-
konoším . Znal je jednak jako místo svých pra-
covních projekčních aktivit – výstavby a úpravy 
lesních mostů a cest, ale hlavně jako milovník 
přírody, lesník tělem i  duší . Jeho znalosti 
v těchto horách – to bylo pro nás největším pří-
nosem, protože nás dovedl do míst, kam by nás 
třeba ani nenapadlo se vypravit . Byl naším uči-
telem při výletech v poznávání stromů, květin, 
travin, ptáků, zvířat a rád nás pak ze sdělených 
informací zkoušel . 

K lásce ke Krkonoším patří samozřejmě i lás-
ka k Janským Lázním, kam se opakovaně vrace-
li na léčení a jak říkával – nejel by nikdy nikam 
jinam .

Zdeněk byl také „milovník adrenalinu“ – to je 
vzpomínka na  naše soutěže na  bobových dra-
hách ve Špindlu, v Peci či Mladých Bukách (ta je 
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nejrychlejší) . Jedny soutěživé závody však mu-
sím ještě vzpomenout, ty se odehrály na Benec-
ku, při sjíždění z  dlouhého svahu sledovaného 
elektronickým měřením rychlosti na  horských 
trojkolkách . Mladé paní, která nám prodala jíz-
denky a následně chtěla zaškolit naše vnoučata, 
jak správně na trojkolkách jezdit, spadla brada, 
když zjistila, že závodníky nebudou děti, ale 
Zdeněk a já, jako odvážní senioři . A byla to pará-
da, i když jsem několik jízd jako mladší – prohrál .

Zmínil jsem Zdeňka jako výborného řidi-
če . Rád jsem za  ním jezdil při našich cestách 
do Chorvatska a samozřejmě při cestách po Ra-
kousku, při nichž nám chtěl ukázat většinou už 
pro ně známá místa a podělit se s námi o jejich 
nádherné zážitky z kulturních i přírodních pa-
mátek . Jako důkaz k hodnocení jeho řidičské-

ho umění připomenu poznámku mé ženy Evy 
po  absolvování 23 km dlouhé serpentinové 
cesty uzoučkou horskou silnicí nahoru a  dolů 
na  nejvyšší horu pohoří Biokovo, Svatý Jure 
(1762 m): „Se Zdeňkem to bylo prima a bezpeč-
né, s tebou bych se určitě bála“ . A to já ji vozím 
celý společný život .

Napsal jsem – Zdeněk výborný kuchař a  to 
jsem opomněl kvality v dalších oborech kulinář-
ského umění . Jím upečené koláče a další dobro-
ty, nebo také jím zavařené brusinky a jiné ovoce 
je nezapomenutelné . Prostě všeuměl .

Z  jeho počínání bylo zjevné, že je schopen 
udělat vše, aby pomohl, poradil a  aby potěšil 
každého, koho měl rád a vážil si ho . Samozřej-
mě byl vždy po  ruce, aby poskytl potřebnou 
podporu své manželce Hance .

Milý Zdeňku, odešel jsi zcela nečekaně, bez 
rozloučení a já jen musím litovat, že plány, kte-
ré jsme spolu připravili pro další měsíce a léta, 
jako náhradu za  neuskutečněnou dovolenou 
v Makarské kvůli pandemii, nemůžeme společ-
ně realizovat . 

S  hrdým pocitem opravdového přátelství 
budu na  Tebe, přítele a  svůj životní vzor, rád 
vzpomínat .

Ing. Vladimír Přibyla

Bilancování roku 2020 a plán výstav na rok 2021
Prožíváme podivný rok plný obav, ve  kte-

rém se lidstvo věnuje zejména viru, který nás 
ohrožuje pandemií . A jak to bývá, někdo může 
být klidnější, ale my, kteří jsme přežili obrnu, 
opět patříme k těm zranitelnějším . Jednak jsme 
všichni sice mladí duchem, ale s postarším tě-
lem znaveným post-polio-syndromem (PPS) 
a  všemi možnými civilizačními chorobami, 
které lidi ve věku provázejí . Navíc však někte-
ří z nás prožívají obtíže s dýcháním v důsledku 
postižení příslušného svalstva a to je přitěžující 
okolnost . Zatím se ale zdá, že si v tom boji počí-
náme dobře, takže držme se a zaměřme pozor-
nost hlavně na to, o čem nás ten záludný virus 
poučil . Bude to lepší, než kdybychom podlehli 
depresi, anebo dokonce panice, kterou může-
me pozorovat v neuvěřitelné četnosti u mnoha 
lidí kolem . Řiďme se selským rozumem, který 
nás vede k  opatrnosti, protože tento virus je 
poněkud nevyzpytatelný a  možná, že s  námi 
setrvá ještě dlouhou dobu po tom, co se začne 

očkovat, protože třeba vakcíny budou vyvolá-
vat imunitu jen na příliš krátkou dobu, imunita 
nebude úplná, anebo se virus bude prostě pro-
měňovat . Připravme se raději na to, jak s viry žít 
v relativním míru a v budoucnosti trochu ožel-
me část své svobody, neboť za podmínek ohro-
žení a  stálého zahušťování lidí na  naší modré 
planetě, je třeba se na ztráty volnosti zákonitě 
připravit . A právě tento motiv ovlivnil mou le-
tošní činnost a pochopitelně i mé bilancování 
činnosti v roce 2020 .

V jakési předtuše jsem se rozhodl v předsti-
hu, že radikálně proměním plán již na rok 2020 . 
Zatímco v  předešlém roce jsem měl 4 akce, 
na rok 2020 jsem si naplánoval pouze výstavy 
dvě, abych nabral dech a  připravil radikální 
změnu způsobu své budoucí činnosti . Uspořá-
dal jsem jen výstavu ve své ratměřické „Galerii 
na  plotě“(viz obrázky v  tomto textu), která tr-
vala 8 měsíců . Druhá výstava byla skupinová, 
na téma ostrov . Na ni jsem přispěl pouze dvěma 
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obrázky . Jeden se jmenoval „Kýtovci“ (svlečené 
ženy na ostrovní pláži na něm mávají velrybám, 
které plavou nedaleko ostrova) a  na  druhém 
prchá Pythagoras před žraloky na břeh ostrova . 
Ze žraloků nad vodu koukají jen jeho oblíbené 
pravoúhlé trojúhelníky jejich ploutví . Výstava 
v Galerii H (Kostelec nad Černými lesy) trvala asi 
3 týdny do konce září . I její průběh byl pozna-
menán epidemií natolik, že jsem začal usilovně 
na rok 2021 připravovat svůj dávný sen o pořá-
dání výstav virtuálních nevyžadujících osobní 
kontakty . Mé úsilí, přiznávám, bylo posíleno 
i tím, že sil ubývá díky PPS nejen mně, ale i má 
žena má stále vážnější potíže se zády při nošení 
a instalaci obrazů, takže virtualita je způsob, jak 
vyřešit i naši ztrátu kondice a přitom se nevzdat 
toho, co nás a možná někdy i vás a mnoho dal-
ších návštěvníků našich výstav baví . Od konce 

září se soustavně věnuji zaběhání tohoto no-
vého typu výstavnictví a  těší mne, že virová 
epidemie mne inspirovala svými zkušenostmi 
např . s on-line výukou na školách . Děkuji tímto 
několika členům výboru AP, kteří mi pomohli 
v  této fázi, shlédli již připravenou, e-mailem 
zaslanou verzi a spolu s dalšími internetovými 
pomocníky a  odborníky mi sdělili, jak různé 
verze výstavy působí, jak funguje navazování 
spojení a navrhli mi možná zlepšení, která teď 
zkouším nějak realizovat . Již teď však mohu po-
čítat s tím, že současný způsob funguje .

Mohu tudíž slíbit, že i  když koronavirus, 
anebo jiná podobná pohroma nedovolí usku-
tečnit reálnou výstavu klasického typu, mohu 
zrealizovat nejméně dvě virtuální výstavy, 
které budou mít průběh velmi podobný, jako 
vernisáž reálné výstavy . Nejdříve si návštěvníci 
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prohlédnou přednášku, o čem je výstava, kte-
rá bude zahajovat cyklus virtuálních setkání 
na  internetu nazvaných „Nekonečný příběh 
hledání krásy“ . První setkání bude na  téma 
„Krása je v  oblacích“ . Bude obsahovat ob-
rázky různých zjevení, která zažíváme občas 
všichni, když se např . podíváme na mraky let-
ní oblohy . Druhá výstava bude pokračováním 
o  tom, jak asi taková krásná zjevení vznikají . 
Do  zásoby mám ještě třetí kolekci, která se 
bude jmenovat „Krása zrcadlení“ a  bude rea- 
lizována buď ještě v roce 2021, anebo později 
podle okolností a zájmu publika .

Kromě toho, jestli koronavirus dovolí, plánu-
ji ještě další tři výstavy, na  které je požádáno 
o  grant Ministerstva kultury, ale uskuteční se, 
i kdyby nebyl udělen . První bude v naší „Galerii 
na plotě“ od června do  října a druhá v Galerii 
ústavu národního zdraví u  Prahy . Třetí bude 
instalována v  Galerii Bernarda Bolzana (Tě-
chobuz) a  je plánována na  srpen, anebo září . 
Termíny a  obsahy všech těchto výstav budou 
upřesněny v  dalším Zpravodaji . Data virtuál-
ních výstav nemusím uvádět . Pozvání a popsá-

ní způsobu, jak je navštívit na internetu, bude 
zasíláno individuálně všem členům AP, kteří mi 
dali své e-mailové adresy již v minulosti a všem, 
kteří mi zašlou adresu nově . Nu a to je vše . 

Virtuální výstavy se uskuteční nezávisle 
na  epidemiích, a  pokud to bude fungovat, 
mohu stejným způsobem umožnit zájemcům 
vidět i své výstavy klasické . Postupně budu to-
tiž do  virtuální podoby převádět všechny své 
výtvory, protože i  mimo členy AP mám velký 
počet zájemců, kteří mé výstavy navštěvují, ale 
čas od času nemohou přijít, což se při epidemii 
může týkat mnoha lidí . Není to pochopitelně 
stejné jako osobní setkání, ale může následo-
vat komunikace s  vámi telefonem, skypem či 
e-mailem, což mne bude na chalupě v Ratmě-
řicích, kde pobývám obvykle od března do lis-
topadu, bavit . Už se moc na komunikaci tímto 
on-line způsobem těšíme 

P .S .: Ani o Zinino pověstné vernisážové občer-
stvení nepřijdete . Bude ovšem také „virtuální“ .  
E-mailové adresy posílejte na vondrejs@gmail .com .  
Za váš zájem o komunikaci s námi děkujeme .

Vladimír Dja a Zina Vondrejsovi

Léto v lázních s ČRo
Putovaní po  lázeňských místech České re-

publiky, s moderátorem pořadu Výlety Pavlem 
Kudrnou, směřovalo 18 . července 2020 tento-
krát do  krkonošských Janských Lázní . Protože 
jsme zrovna byli na  léčení, přijali jsme s  po-
vděkem zpestření krásného slunečného od-
poledne . Vyslechli jsme rozhovory s ředitelem 
SLL Janské Lázně Mgr .  Martinem Voženílkem 
a s primářem dětské léčebny Vesna MUDr .  Ja-
nem Podojilem . Jako hosté zde vystoupili zpě-
váci Milan Drobný a David Deyl . 

O pořadu mi hned po jeho skončení napsal 
náš dopisovatel Slávek Břoza z Karviné:

„Chci se s vámi podělit o príma reportáž Čes-
kého rozhlasu, kterou v  pravidelném pořadu 
Výlety vysílali od 13 . hodin tentokráte z našich 
Janských Lázní, a bylo to opravdu moc hezké . 
Byl jsem touto reportáží nadšen, byla pro mne 
doslova nostalgickou vzpomínkou . Byla to taky 
skvělá propagace prostředí, které pro mnohé 
z nás znamená zlepšení našeho zdraví .“ 

Fotografie nám poskytl dvorní fotograf jan-
skolázeňských akcí pan Pavel Křivka .

(mm)
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 V Sola Fide s novými nájemci
Při mém rekondičním pobytu v září 2019 jsem 

si zajistila v tomto penzionu rezervaci na červe-
nec 2020 pro mne a tři vnoučata . Nevěděla jsem 
ale, že se tam změnil provozovatel a  tak mi se 
vším pomohl náš vedoucí, pan Emil Chadima . 
Tímto bych mu chtěla za to moc poděkovat 

Nastoupili jsme 26 . července . Přijetí bylo vel-
mi příjemné, hned nás ubytovali a zajistili nám 
oběd . Noví nájemci jsou mladí lidé a tak jim přeji 
vše dobré, aby ve zdraví zvládali své cíle . 

V  jídelně, kde potichounku zněla hudba, 
bylo poměrně dost hostů, v  tom i  vozíčkáři, 
kteří se museli mimo jiné popasovat i s rozko-
panými ulicemi . 

V  kuchyni byl mladý kuchař, jídlo bylo vel-
mi dobré, žádné připomínky jsme nezaslechli . 
Pekl dokonce výborný perník s ovocem . A tak 
doufejme, že tam ještě bude i v květnu, na naší 

rekondici . Snídaně byly ve stylu rautu, každý si 
mohl vybrat z opravdu bohaté nabídky . 

Se vším jsme byli spokojeni, vnoučatům se 
tam líbilo, tak jsem udělala ještě jednu rezervaci 
– už na rok 2021 . Děti absolvovaly stezku koru-
nami stromů, byly v  Trutnově, chodily si zabě-
hat, navštěvovali jsme NOVBA, já jím ukazovala, 
kde jsem bydlela, když jsem tam opakovaně jez-
dila na léčení . Byl to krásný pobyt, i když ztížený 
pracemi na silnici, ale vše se zvládlo . 

Když bude rekondice v květnu, tak to už snad  
bude jiné, bez rachotu a prachu . 

Na konci mé vzpomínky vám všem chci po-
přát do roku 2021 zdraví, štěstí, lásku v rodině 
a pokud možno klid v této době .

Těším se na setkání v Jankách, snad to vyjde 
v květnu 2021

Anna Pejcharová 

Ještě jeden postřeh ze Sola Fide
Od května letošního roku jsou novými pro-

vozovateli penzionu pan Radek Michalička 
a  paní Anna Šustrová . Z  personálu, který dří-
ve na  penzionu pracoval v  kuchyni, tam nikdo 
nezůstal . Nově je zaměstnána v  kuchyni žena, 
která dříve pracovala v kolonádě . Pamatovala si 
mě, odnášela po mně použité nádobí, pomáha-
la mně s nápoji a chovala se ke mně velmi mile . 

V interiéru jídelny je instalováno velké akvá-
rium s  rybičkami . Snídaně jsou předkládány 
formou švédských stolů . Ubytování s polopen-
zí možno pořídit od 670 Kč za den a osobu . Ve-
čer jsme od  vedoucího obdrželi talíř polévky . 
Po hlavním jídle bylo ovoce nebo zákusek . 

Všichni se chovali k hostům moc dobře .
Milan Kédl

Kde se léčí dětská obrna?
Reaguji na článek ve Zpravodaji č . 1-2 2020 

ze strany 7 .
Před 2 lety jsem byl na  léčebném pobytu 

v lázních Ostrožská Nová Ves . V lázeňském ná-
vrhu jsem měl uvedenou diagnózu – dětská 
obrna . Jedná se o malé lázně rodinného typu . 
Specializují se na kožní nemoci . Objekt se na-
chází v  rozlehlém parku . Kdo nevlastní moto-
rové vozidlo, dostane se pohodlně do  lázní 
vlakem . V blízkosti lázní je železniční zastávka 
Ostrožská Nová Ves – zastávka . 

V  blízkosti lázní jsou 3 štěrkopísková jezera, 
kde se dá v létě koupat . Balneo provoz je vyba-

ven ocelovými vanami s bočním vstupem . Reha-
bilitační pracovníci nemají zkušenosti, jak cvičit 
s pacientem po onemocnění dětskou obrnou .

Můj tip a  doporučení: zkuste Teplice v  Če-
chách, Lázeňský dům Beethoven . V  tomto 
domě jsou všechny služby (stravování, ubyto-
vání, léčení) . V  prostorném bazénu je termál-
ní voda . Nejlepší masáže prováděla Filipínka . 
Uvedený lázeňský dům se nachází v  centru 
města vedle Městského divadla . Všude jsou vý-
tahy . Z Prahy – Holešovic je to jen jedna hodina 
jízdy dálkovým autobusem . 

Milan Kédl

Havaj v lázních
Že bylo letos v Janských Lázních i přes ko-

ronavirus živo, svědčí další akce . Ve dnech 15 . 
až 16 . srpna zde bylo jako na Havaji . Lázně při-
pravily dvoudenní akci zasvěcenou míchaným 

nápojům, ochutnávce netradičních rumů a let-
ních nápojů . Na kolonádě byly prezentace i na-
bídka řemeslných výrobků a  po  oba dny pro-
bíhal na  venkovním podiu kulturní program . 
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V  sobotu REGIOBAND, v  neděli promenádní 
koncert ART JAZZ BAND .

A že se této akce zúčastnili i obrnáři, dokazu-
jí tyto fotografie . 

Jejich účast zdokumentoval Vláďa Přibyla . 
Musíte uznat, všem to moc slušelo a v koutku 
duše jsme záviděli, že jsme tam nebyli též .

(mm)

Týden ve Františkových Lázních
Koncem září jsme s manželem strávili týden 

ve  Františkových Lázních, hotelu Praha . Proto-
že jsme téměř celé léto byli v Janských Lázních, 
říkali jsme si, že pojedeme poznat něco jiného . 
Jedná se o hotel, kde jsme měli zajištěnou na jaře 
týdenní rekondici . A jelikož to dopadlo, jak to do-
padlo, chtěli jsme si hotel vyzkoušet alespoň nyní 
a posoudit, jak je pro rekondiční pobyt vhodný .

Povedlo se nám sjednat termín v  době, 
kdy byla opatření méně přísná, nosily se pou-
ze roušky ve  vnitřních prostorách . I  počasí se 
povedlo, byl to krásný podzimní týden, takže 
jsme zvládli podívat se trochu i  po  okolí . Asi 
nemusím nikomu říkat, že je tam spousta míst, 
která stojí za zhlédnutí . Chce to ovšem auto, jak 

vypadá současná doprava, víme . Bohužel jsme 
se nemohli podívat do  Německa, protože, jak 
víme, Pražáci měli vstup zakázán . 

Ale vrátím se k  popisu hotelu . Je naprosto 
bezbariérový, výtah je dost veliký na to, aby se 
tam pohodlně vešel vozík . Nikde žádný schod, 
který by se musel překonávat . I přístup z parko-
viště je bez problémů . Parkoviště se platí (100 
korun na den), držitelé ZTP i ZTP/P mají slevu 
(75 Kč) a neplatí lázeňský poplatek městu .

Užili jsme si bazén – vstup je po schodech, 
přikládám foto . Já jsem si vyzkoušela i  saunu . 
Procedury jsou vesměs stejné jako v  každých 
jiných lázních – masáže, parafin, koupele atd . 
Jen cvičení bylo v  té době zakázané . Jediná 
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vada, kterou jsme tam našli, jsou právě koupe-
le . Nemají zde zařízení na  vyzvednutí z  vany, 
takže kdo to sám nezvládne, nemůže je využít . 

Jinak ale můžeme hotel doporučit, moc se 
nám tam líbilo . Tak snad to na jaře vyjde .

J. Šebestová

Postřehy holešovského Ostravaka 
Doba coronavirová

Zrovna to začalo . Nařízení nosit roušky, za-
vřely se restaurace i hospůdky . Pár dní předtím 
jsme domluvili, že budeme na pravidelné slezi-
ny na Holajku chodit dříve, když se bude zavírat 
již ve 20 hodin .

Roušky byly vyprodány, naštěstí mi je sestra 
v Ostravě našila a obratem poslala do Holešo-
va . Rozvážela jsem je kamarádům, když jeden 
z  nich mne „dostal“ . Při předávání mé roušky 
mi oznámil, že na  slezinu tentokrát nepřijde . 
Zaraženě mu říkám, že nepřijdeme nikdo, 
vždyť hospody jsou ode dneška zavřené . To byl 
údiv – vždyť v rádiu nic neříkali! Až v tu chvíli 
jsem si uvědomila, že nemá televizi ani inter-
net – šťastlivec . Slíbila jsem mu, že jakmile by 
bylo něco důležité, dám mu vědět, kdyby mu 
to v rozhlase uniklo . Až v této tak podivné době 
si člověk uvědomí, že televizi, mobil či internet 
doopravdy nemusí mít 100% lidí . 

A je dobré se přátel zeptat – nepotřebujete 
něco?, jste všichni v pohodě?, a také se navzá-
jem ujišťovat, že to pomine a bude zase „fajně“ .

Těm škarohlídům, co říkají, už NIKDY to ne-
bude tak jako dříve, bych chtěla připomenout 
jednu věc .

Pamatujete si, když byly ty velké povodně? 
Také bylo řečí, že se z toho hodně dlouho ne-
vzpamatuje příroda, vesnice, města, ekonomi-
ka atd . A dostali jsme se z toho .

Teď to bude také tak . Ano, určitě to bude ná-
ročnější . Některá opatření budeme muset dodr-
žovat déle např . hygiena rukou, roušky v obcho-
dech, autobusech, vlacích . Ale pevně věřím, že 
v době, kdy budete číst tento postřeh, už bude-
me mít to nejhorší za sebou a budeme se těšit 

na  léto a  točené pivečko s  přáteli a  filmy v  Zá-
mecké zahradě a výstavy, a divadla, a další a dal-
ší, o co nás ta „potvora coroňácká“ připravila .

A ještě taková maličkost, která mne potěšila . 
Když přijel syn s velikánským nákupem z Ost-
ravy (to byl ještě vrchol pandemie), tak se jen 
divil . V  tom Holešově fakt nevidím jediného 
člověka bez roušky, mladí i staří, jste fakt dob-
ří!!! Tak předávám všem pochvalu .

květen 2020
Jak hledáme roušky

To už jsme museli nosit roušky všude, tak 
jsem vyhradila v předsíni zásuvku, kam jsem je 
ukládala . Já měla už různé barevné, ať mi ladí 
k bundě či kabátu . Manžel jednu – maskáčovou . 

Volá na  mne – nevíš kde mám „náhubek“? 
No v šuflíku! Není tam . Ach jo ti chlapi . Nikdy nic 
nenajdou . K mému údivu tam nebyla . Prohledali 
jsme vše – doslova až po půdu . Musel jít v mé 
milované roušce – modře kytičkované . Nevím 
proč tu růžovou s  trpaslíčky odmítl . Sestra slí-
bila, že obratem posílá další maskáčové . Druhý 
den však zmizla další rouška – tentokrát ta má . 
To přece není možné . I kdyby se k nám vloupal 
zloděj, tak snad nebude krást jen roušky .

Po hodině hledání manžel konstatoval: Já už 
vím, kam zmizely! Ta bestie coroňák je odnesl!

Když jsem se odpoledne svěřovala kamarádce, 
že marně hledáme roušky, s povzdechem mi řekla 
– Vy roušky, ale já už od včerejška hledám droždí, 
které jsem pracně sháněla . Vím, že jsem je domů 
donesla . Že by coroňáci milovali i kvasnice?

Poznámka: má rouška se našla v  zásuvce 
s tabletami do myčky, manželova do teď není 
k nalezení .

Stáňa Nováková

Sraz Velké Losiny 2021 
Milí Losiňáčci, všechny moc zdravím, děkuji 

za přízeň našim srazům a posílám termín srazu 
na  rok 2021 . Zapište si tučným písmem 28 . až 
30 . 5 . 2021 . A  zvažte, času máme dost, zda se 
nesejít už od 27 . 5 . – to by byl takový volnější, 
kdo by chtěl, tak sem tam už i  společný den . 
Stejně nás jezdí o den dřív docela dost . 

A pozor, je připravena varianta covid – větši-
na akcí venku, rouška nás nezabije, to je pro nás 
obrnáře prkotina a to ostatní podle aktuální si-
tuace . Jediná změna proti minulosti – rezerva-
ce ubytování se zálohou . Držte se, nezapomí-
nejte na selský rozum a pište . 
Na rok 2021 se těší Tamara a Ondra
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Seznam léků
Dostali jsme odkaz na webové stránky, kde 

najdete abecední seznam nejpoužívanějších 
léků a  doplňků stravy . Bližší a  zjednodušené 
informace o jednotlivých preparátech jsou pod 
jednotlivými odkazy . Celkový počet medika-
mentů v  seznamu je aktuálně přes 3575 . Pro 
urychlení hledání můžete zkusit vyhledávač .

Pro zvýšení úspěšnosti při vyhledávání se 
snažte respektovat tato pravidla:
1 . Pište pokud možno jednoslovný název (např . 

napište enelbin a nikoliv enelbin retard) .
2 . Pište celé slovo a  ne jen začátek (např . 

napište rosucard a nikoliv rosuc) .

3 . Nepište do  vyhledávače sílu léku (např . 
napište rawel a nikoliv rawel sr 1,5 mg) .

4 . Nenajdete-li lék ve vyhledávači, podívejte 
se do abecedního seznamu níže . Je možné, 
že název léku do vyhledávače zadáváte 
špatně (aniž o tom víte) . Stačí jedno chybné 
písmeno a výsledek bude negativní .

Najeďte si tedy na  http://www .stefajir .cz/?q=-
seznam-leku

Najeďte si na  lék, který užíváte, ťukněte 
na něj a dozvíte se skoro všechno o jeho účin-
cích, rizikách , vedlejších účincích apod .

(red)

Vodafone opět vylepšuje tarify pro osoby se zdravotním postižením
Na  základě průzkumu o  potřebách lidí se 

zdravotním omezením Vodafone vylepšuje své 
tarify pro OZP a  zvýhodněnou nabídku rozšířil 
o  pevný internet a  televizi . K  jednomu z  tarifů 
navíc přidává Chat Pass zdarma, díky kterému 
zákazníci nespotřebovávají data při chatovaní . 
Nová nabídka pomůže lidem, kteří se i kvůli koro-
naviru dostali do větší sociální izolace . Vodafone 
zároveň podporuje i  své zaměstnance se zdra-
votním postižením nebo znevýhodněním, pro 
které má řadu speciálních benefitů . Díky interní 
kampani a otevřené komunikaci jich za poslední 
rok odkrylo svůj hendikep 4× více než doposud . 

Prostřednictvím technologií posiluje Voda-
fone propojení mezi lidmi . Silná lidská síť je pro 
osoby se zdravotním postižením klíčovou pod-
porou . Ať už jsou to čtečky nebo audioknihy 
pro nevidomé, interaktivní mapy pro vozíčkáře 
nebo aplikace na online video tlumočení ze zna-
kového jazyka – využívání všech těchto pomoc-
níků Vodafone podporuje vylepšenými tarify .

Pro držitele průkazu ZTP, ZTP/P a  osoby 
závislé na pomoci ve II ., III . a  IV . stupni už loni 

připravil tarif za  poloviční cenu: 549,50 korun 
měsíčně . V  ceně bylo a  nadále je neomezené 
volání i SMS, 1000 minut do zahraničí, roaming 
v EU a 40 GB dat (20 GB je třeba každý měsíc 
aktivovat v aplikaci Můj Vodafone) . 

Letos nabídku rozšiřuje o  neomezený tarif 
za 599 Kč měsíčně k internetu na doma . A k nej-
levnějšímu základnímu tarifu, který stojí 299 Kč 
měsíčně, přidává Vodafone navíc Chat Pass zdar-
ma . Díky tomu se zákazníkům nepočítají data při 
chatování třeba v aplikaci WhatsApp nebo Skype . 
Nově Wi-fi na doma a Vodafone TV

Kromě přenosné Wi-fi nabízí pro zákazníky 
se zdravotním postižením, kteří nemají doma 
kabelové připojení Wi-fi na doma s neomeze-
ným objemem dat za 359 Kč měsíčně fungující 
na 4G LTE . Navíc přidává nabídku Vodafone TV 
Komfort se 110 programy za 289 Kč měsíčně . 

Na stávající i nové zákazníky se zdravotním 
postižením čeká také nový redesignovaný 
web, kde je možné všechny služby pořídit on-
line . Více informací na vodafone .cz/ztp .

Tisková zpráva, 26. října 2020 (krácené)

Módní přehlídka pro seniory
Přehlídková mola už dávno nejsou jen pro mla-

dé . To dokázala i téměř jednadevadesátiletá psy-
choložka Jiřina Prekopová, která se 14 . srpna 2020 
prošla po  módním molu v  Centru RoSa v  praž-
ských Kobylisích, společně s  dalšími modelkami 
a modely ve věku sedmdesáti až devadesáti let .

Dámy doprovodili i čtyři mužští modelové . 
Jedním z  nich byl i  dvaasedmdesátiletý Karel 
Majer (ten pán s kloboukem, obrnář, pozn . re-
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dakce), který oblečení předváděl vůbec popr-
vé . „I přes svůj věk jsem pozitivní člověk, ote-
vřený všem podobným akcím . Jako rezident 
RoSy jsem byl touto nabídkou spíše poctěný 
než zaskočený, a velice mě potěšila,“ svěřil se .

Módních přehlídek se ale už několikrát zú-
častnil jako divák . „Preferuji pohodlné oblečení 
z  kvalitního materiálu . Nejraději mám košile 
s krátkým rukávem a džínsy,“ prozradil .

Novinky.cz

Hokejový bůh Jágr v nové roli: Tohle dělat nebudu!
Natržený lýtkový sval ho zatím do nové prvoli-

gové sezony nepustil . I s tímhle zraněním se ale Ja-
romír Jágr (48) vrátil na led – zahrál si sledge hokej!

Legendární „šedesát osmička“ se totiž stala 
ambasadorem českého parahokeje . Při té pří-
ležitosti převzal Jarda malou pamětní hůl, ale 
hlavně dostal možnost si zkusit s handicapova-
nými reprezentanty zatrénovat .

Už soukání na speciální sáně však ukázalo, že 
Jágr zřejmě zůstane jen u  „běžného“ hokeje… 
„Tak tenhle sport stoprocentně dělat nebudu,“ 
chechtal se, když se na vozítku hned překlopil .

Po prvních porodních bolestech se do toho 
ale „Džegr“ dostal a se svými provizorními spo-
luhráči obkroužil na  kladenském zimáku pár 
koleček . „Klobouk dolů před těmito sportovci . 
Vždyť jen udržet stabilitu a odrážet se, je hroz-
ně náročné . Já měl problém se už jenom rozjet . 

A kdybych do toho měl ještě hrát hokej a s tou 
holí i brzdit? Fakt šíleně náročné!“ orosil se a ra-
ději vyhlížel návrat do dresu kladenských Rytířů .
Poznámka redakce Zpravodaje AP: Slova našeho ho-
kejového velikána jsou milou vzpomínkou na naše 
sladge hokejisty, nyní parahokejisty, z řad obrnářů. 
Byl ním František Fux a určitě si na svoje aktivní léta 
vzpomene při čtení tohoto článku Roman Herink. 

16. září 2020 isport.blesk.cz

Inzerce
Oslovili nás manželé Bainhofnerovi s nabídkou, 
pro nás obrnáře nijak ojedinělou . 
Pan Bainhofner si koupil 2 páry kožených kva-
litních zdravotních nazouváků . Jeden pár si ne-
chal a druhý – nepár nabízí k odkoupení . Rozdíl 
je ve výšce podpatku cca 2 cm, velikost je 40, ale 
obuje ji i člověk, který má velikost 41, barva černá . 
Kupní cena je 1099 Kč, nabízená cena je 400 Kč .
Informace zájemcům poskytnou na  telefon-
ním čísle: 605 233 388 .

Slovo na konec
Vážení a milí čtenáři Zpravodaje AP.
Jestli jste pozorně četli toto číslo, dozvěděli jste se, 

že někteří členové z výboru odcházejí z důvodu ná-
zorových rozdílů na  vedení a  fungování výboru AP. 
Mezi nimi jsem i já, coby šéfredaktorka časopisu. 

Od  čísla 3-4/2009 jsme, společně s  členkami 
redakční rady, pracovaly na  vzniku jednotlivých 
vydání našeho Zpravodaje. Vytvořily jsme nový 
a  pevný základ pravidelných rubrik tak, jak fungují 
dodnes. Díky tomu a  díky vašim příspěvkům – a  to 

zdaleka nejen do rubriky Píšete nám – je Zpravodaj  
pestrý a čtivý. 

Chci touto cestou poděkovat za vaši přízeň, kte-
rou jste nám projevovali, ať už při osobních setkáních 
nebo písemně. Byla pro nás vždy velkou podporou. 

Přeji redakční radě, která převezme po nás žezlo, 
aby se jí dařilo a nadále vytvářela časopis, na který 
se vždy těšíme. 

Srdečně vás zdravím
Mária Mruzková

Za
jím

av
os

ti
, r

ad
y,

 n
áp

ad
y

39



Zpravodaj Asociace polio
Vydává: Asociace polio, IČ: 00570656
ISSN 2570-8228 
Adresa redakce: Jaroslava Šebestová, Jabloňová 2891/2, 106 00 Praha 10 
Redakční rada:
Vedoucí – PhDr . Marcela Stránská (telefon: 602 873 420, marcela .stranska@post .cz)
Šéfredaktorka – Mgr . Mária Mruzková – mm (telefon: 739 523 510, m .mruzkova@post .cz) 
Redaktorka – Ing . Božena Doležalová – bd (telefon: 728 541 442, 42dolezalova@seznam .cz) 
Redaktorka – Marie Dobrovolná – mad (telefon: 777 740 714, dobrowolna@seznam .cz) 
Redaktorka – Milena Matysová – mia (telefon: 723 521 059, miamat@seznam .cz) 
Redaktorka – PhDr . Libuše Zušťáková – lz (telefon 737 658 093, zustakova .libuse@seznam .cz) 
Fotografie na obálce: Zuzana Šišková
Fotografie: z archivu Asociace polio 
Sazba: D . Růžička
Tisk: Tiskárna Grafico s .r .o . Opava
Náklad: 750 ks, NEPRODEJNÉ
Prosinec 2020

Kontaktní adresa sekretariátu Asociace polio:
Jaroslava Šebestová, Jabloňová 2891/2, 106 00 Praha 10, mobil: 728 119 174, e-mail: asociacepolio@seznam .cz
Bankovní spojení: Česká spořitelna, a .s ., oblastní pobočka Praha 4, číslo účtu: 80413349/0800
www.polio.cz

Zpravodaj Asociace polio vychází za finanční podpory Úřadu vlády České republiky. 

Přejeme všem našim členům příjemné prožití vánočních svátků, 
 zdraví, štěstí a spokojenost v novém roce 2021

Výbor Asociace polio a redakce Zpravodaje AP


